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Glasilo Zveze sindikatov Slovenije
V. d. glavnega urednika Franček Kavčič 
V. d. odgovornega urednika Maijan Horvat

Ljubljana, 11. avgusta 1989
številka 31, letnik 48, cena 5.200 dinarjev
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Najmanj 406 milijonov
. Predsedstvo republiškega sveta Zveze Na podlagi ocene življenjskih stroškov 

sindikatov Slovenije je na 41. seji 19. 6. za mesec julij ter sprejte metodologije in 
1989 dopolnilo metodologijo za izračun politike zveze sindikatov je višina najniž- 
Hajnižjega osebnega dohodka in sprejelo jega osebnega dohodka za avgust 1989 
sklep, da bi višino najnižjega osebnega do- 4.060.000 din. Sekretar RS ZSS
hodka mesečno usklajevalo in objavljalo. Rajko Lesjak

Pa smo res poceni
No, končno! Vsaj za nekaj časa smo se nehali meniti o Miloševiču, srbski nevarnosti in podobnih 

p , večnih šanktemah zadnjega časa. Tako, dragi bralci, množice na tehle fotografijah ne čakajo na 
Milko in, verjeli ali ne, tudi za podpis pod eno ali drugo listino se ne drenjajo. Klinc pa take hstine, na

katere ne dobiš nič popusta pri sladkorju, moki, olju, si najbrž mislijo. 
Mi pa sploh ne vemo, kaj naj si še mislimo. Nedolgo tega je bilo vse skupaj bolj jasno. Če so kdaj že 

Ponudili kaj cenejšega, seje kupovalo predvsem pod pultom. Saj če seje kdo drenjal v vrsti za cenejšo 
robo, če je bil celo tolikanj predrzen, daje je hotel nekaj večje bilo jasno, za koga gre. Za špekulanta 

kajpak, za čisto navadnega voluharja, ki si hoče kopičiti stvari, ki jih je ljuba oblast točno splanirala, 
aJih bo za vse ravno prav in po pravšnji ceni.

dandanašnji, v tržni zagretosti, Je že kar normalno, če hočejo ljudje kupovati ceneje. Tako daleč smo 
29 Obredli. Holpa, pardon. Čisto nehote se mi je izmuznil izraz »normalno«. Verjetno bi ga morali pri 

has še za lep čas kar črtati iz 
besednjaka.

Pri naši najnovejši razprodaji 
namreč res ni čisto nič 

normalnega. Zaradi 
Intervencijske prodaje so vsi 
znoreli. Kmetje so šli povsem 

upravičeno v zrak zaradi te 
Motnosti. Trgovci so naravnost 
Popenlll in tudi kupci niso prav 

nič navdušeni. Le poglejte še 
enkrat fotografije.

Nekaj sicer namigujejo, da si 
akateri le manejo roke. Recimo 

slaščičarji, gostilničarji, 
čebelarji, vinogradniki in celo 

Avstrijci da so si z našim 
umotvorom osladili življenje.

Kar naj si ga. Jaz namreč prav 
nič ne verjamem, da gre za 

2 n°rmalno (hm, že spet) tržno 
&iko, češ, vsak pameten človek 

kupuje tam, kjer je ceneje. NaJk,
Jaz na je tržne limanice še ne 

Srem. Zame je vse skupaj zgolj 
cen r&zProdaja, dokaz splošne 

anostl, smerokaz, kam gremo 
M kam j e že padla naša raven.
9 Verjamete? Bom pa dokazal.
0 81X10 bik še gospodje, smo sl 
nosili pručke in spalne vreče 

pa se dneve in noči drenjali 
v vrstah na pločnikih. Toda, 

gospoda moja, čakali smo na 
' vtomobile. Zdaj pa na moko, ki 

Ja menda še črviva za povrh.
Tekst: Ciril Brajer; 

fotografije: Sašo Bernardi

Slovenski gostinci napovedali stavko

NE ZAHTEVAJO VEČJIH PUČ. TERJAJO 
PA NORMALNE POGOJE ZA 6ELO

TAM pred odločilnim razpotjem
ALI BODO DEUVCI LE IVERI OD 
TESANJA

Presežki delavcev po zakonu o delovnih 
razmerjih

PRAVICA DO NOVE ZAPOSLITVE ALI 
SOCIALNEGA VARSTVA

Šesta uskladitev pokojnin
MARATON ZA PUČAMI
Srečko Lukovnjak v godlji
BOJTE SE LJUTOMERSKEGA RIZLINGA

Enigma Dedijer: DIMNE RAZPOČNICE KMALU IZGINEJO
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Zahteve koprskih sindikatov ob 
stečaju Tomosa

Ocenjeni življenjski stroški 
delavskih družin v juliju 1989

Potem ko je bilo pretekli teden presene
čeno s predlogom za stečaj Tomosa, je 
predsedstvo občinskega sindikalnega sveta 
zdaj s tem primerom zelo zaposleno. Ime
novalo je komisijo, ki je problem proučila 
in izoblikovala predloge. Predsedstvo je 
predloge komisije v celoti sprejelo. V raz
pravi pa je še poudarilo, naj Izvršni svet 
Skupščine občine Koper imenuje ob uved
bi stečaja strokovno komisijo, ki bo v po
moč pri razreševanju možnih presežkov de
lavcev (kot v primeru Vina Koper in Tiskar
ne Jadran).

Predlogi za razreševanje težav v Tomosu 
in zaposlitev odvečnih delavcev pa so tile:

V skladu z razpravami in stališči Občin
skega sveta ZSS Koper in Republiškega 
sveta ZSS naj strokovni in poslovodni or
gani v podjetju Tomos pripravijo programe 
proizvodno-poslovne usmeritve z oprede
ljenimi kadrovskimi potrebami, morebitne 
ekonomske in tehnološke presežke naj do
sledno razrešujejo po sprejetih kriterijih 
v Zvezi sindikatov Slovenije ter delavce 
takoj po vrnitvi s kolektivnega dopusta ce
lovito informirajo o stanju v podjetju in 
posledicah, da bi osnovne organizacije sin
dikata lahko nemoteno delovale.

Predsedstvo zahteva od Komiteja za go
spodarstvo SO Koper, da mu posreduje 
predlog za uvedbo stečaja z obrazložitvijo.

Predsedstvo zahteva uveljavitev tehle 
pravic delavcev: Osebni dohodki delavcev 
v Tomosu se morajo izplačevati v skladu 
z družbenimi usmeritvami, samoupravnimi 
splošnimi akti in rezultati dela in gospodar
jenja. Pri izplačilu osebnih dohodkov se 
mora, upoštevaje določila samoupravnega 
akta, obvezno uveljaviti najnižji osebni do
hodek, opredeljen v Družbenem dogovoru 
o dohodku SRS (Uradni list SRS št. 18/78, 
člen 13) in sindikalni listi, ki določa nomi
nalno vrednost.

Skladno z rezultati poslovanja se morajo 
vsa sredstva sklada skupne porabe, ki na

podlagi določil Zakona o računovodstvu 
bremenijo poslovne odhodke, izplačati do 
objave stečajnega postopka, in sicer: regres 
za letni dopust delavcev, ki ni bil izplačan, 
upoštevaje spremembo družbenega dogo
vora o dohodku (Uradni list SFRJ, št. 36/ 
89), nagrade ob upokojitvi vsem delavcem, 
ki ta pogoj izpolnjujejo v letu 1989, jubilej
na nagrada vsem delavcem, ki so do nje 
upravičeni v letu 1989, socialne pomoči.

Za delavce, ki bodo po uvedbi stečajnega 
postopka postali tehnološki ali ekonomski 
presežek in bodo sami prevzeli obveznost 
zagotavljanja zaposlitve, je treba rezervirati 
sredstva in zagotoviti izplačilo odpravnine 
skladno s prevzetimi obvezami uveljavlje
ne sindikalne liste v samoupravnih sploš
nih aktih. Ta zahteva se mora uveljaviti 
v sklepu o uvedbi stečajnega postopka 
v podjetju Tomos in se na ta način v okviru 
stečajne mase tudi realizirati.

Izplačilo odpravnine delavcem po tem 
zahtevku ne izključuje kapitalizacije na- 
domstila za čas nezaposlenosti v skladu 
z zakonodajo.

Za vse delavce, ki izpolnjujejo pogoje in 
v stečajnem postopku lahko postanejo pre
sežek, se morajo pred uvedbo stečajnega 
postopka zagotoviti sredstva za dokup de
lovne dobe. Ob uvedbi stečajnega postopka 
se predlaga moratorij za delavce, ki so 
v bolniškem staležu in so v postopku oceni
tve pred invalidsko komisijo. Objekti druž
benega standarda se morajo izvzeti iz ste
čajne mase.

Vsem delavcem mora biti zagotovljena 
izraba letnega dopusta za leto 1989. V skla
du z 82. členom statuta Podjetja tovarne 
motornih vozil Tomos se morajo zagotoviti 
vsi pogoji za delovanje sindikata. Pri uved
bi stečajnega postopka naj Izvršni svet SO 
Koper imenuje strokovno telo, ki bo v po
moč pri razreševanju položaja presežkov 
delavcev (primer Vina Koper).

Življenjski stroški, kijih objavljamo po sklepu predsedstva RS ZSS, so valorizirani aprilski izdatku2 
letošnjega leta. Ocenimo jih tako, da aprilske izdatke povečamo za podražitev posameznih skup'1) 
življenjskih potrebščin od aprila do vključno julija 1989, kar v indeksih prikazujemo v zadnji kolom 
tabele.

Življenjske stroške izbrane tričlanske (oba zaposlena starša in devetletna hči) in štiričlanske (oba 
zaposlena starša, šestletni sin in štirinajstletna hči) prikazujemo na dveh ravneh: na poprečni in na 
minimalni ravni porabe. Poleg tega prikazujemo še nujne mesečne stroške, to je tisti del minimalnih 
izdatkov za življenje, ki jih je treba plačevati vsak mesec sproti.

Hrana predstavlja v poprečni porabi tričlanske družine 30,9% stroškov, pri minimalni porabi 39,2%- 
v nujnih mesečnih izdatkih pa že 55,2%. Pri poprečni porabi štiričlanske družine pa predstavljaj0 
stroški za hrano 31,8% življenjskih stroškov, pri minimalni porabi 39,1%, v nujnih mesečnih izdatkih Pa 
kar 55,7%. V mesecu aprilu je znašal delež stroškov za hrano v poprečni porabi tričlanske družine 28,9. 
v minimalni poranbi 36,4 in v nujnih mesečnih izdatkih 53,6%, Istovrstni deleži pri porabi štiričlanske 
družine so bili v aprilu naslednji: 29,7%; 36,7% in 54,0%.

Na drugem mestu po velikosti so izdatki za prometna sredstva in PTT storitve. Njihov delež 
v poprečni porabi obeh družin znaša 15,2%, v minimalni pa 11,5%.

Strok, službe RS ZSS

Mesec: julij 1989

Skupina dobrin Tričlanska delavska družina Štiričlanska delavska družina Ind. cen živ-
iz košarice poprečni min. nujni poprečni min. nujnipotrebščin

stroški stroški mes. stroški stroški mes. 7. 4. 8*
stroški stroški __ .

Hrana 4,119.594 3,222.025 3,222.025 5,216.040 3,965.886 3,965.886 219-80
Pijača 480.427 268.573 268.573 489.517 271.225 271.225 197.70
Kajenje 130.010 96.902 96.902 130.010 96.902 96.902 372.70
Oblačila 996.037 712.873 32.672 1,193.204 870.469 35.084 157.40
Obutev 191.087 149.289 0 249.813 173.825 0 114.00
Stanovanje 639.166 455.942 421.264 781.521 549.998 508.019 177.80
Ogrevanje, razsvetljava 709.807 485.953 298.974 877.818 590.229 365.665 217.80
Gospodinjska oprema 1,260.990 631.412 0 1,467.681 725.318 0 216.80
Higiena, zdravstvena nega 602.271 461.606 416.282 734.550 559.971 509.162 193.00
Izobr., kultura, razvedrilo 1,190.695 432.346 313.781 1,445.283 554.067 360.364 220.80
Prometna sr. in storitve 2,020.130 943.418 571.292 2,489.090 1,153.540 644.159 218.10
Razni predmeti in storitve 262.510 147.530 0 564.429 328.794 170.118 206.10
Drugi izdatki 730.857 207.833 193.023 771.955 212.064 193.023 206.10
Skupaj (v din) 13,333.583 8,215.701 5,834.787 16,410.91010,052.288 7,119.608
Stopnja rasti 7. 4. 89 105.80 104.26 113.25 105.73 104.31 113.04

Tudi danes, 10. avgusta 1989 je v Domu sindikatov Slovenije možno videti, da 
se letos dopustništvo med njegovimi »prebivalci« ni toliko razmahnilo kot 
prejšnja leta. Delovna skupina članov predsedstva RS ZSS v sekretarjevi sobi 
ustvarja najnovejše kongresne listine. V teh dneh so že pripravili osnutek 
statutarnega sklepa, ki naj bi omogočil, da bi stekel začetek organizacijsko- 
kadrovske prenove.

Hkrati pa sindikalni odvetniki v 1. 
nadstropju sprejemajo delavce, ki išče
jo svoje pravice. Alojz Poljanšek, ki je 
danes dežural, nam je povedal, da gre 
za običajne zahtevke v zvezi s plačami, 
invalidnino. Iz tega lahko sklepamo, da 
grožnje z odpusti presežkov delavcev 
še vedno visijo v zraku.

Cene obroka med delom 
za mesec julij 1989
Po modelu za računanje iz strokovnih podlag (Knjižnica Sindikati št- 
58/83) je julija 1989 veljal normirani obrok med delom po poprečnih 
cenah v Sloveniji: -

Vrsta obroka glede Materialni Cena v din, vključno z režijo za pripravo
na težavnost dela stroški 60% 80% 100*

I. lahko (2100 KJ)
na dan 

7.200 11.520 12.960 14.400
II. srednje (3140 KJ) 8.900 14.240 16.020 17.800
III. težko (3780 KJ) 10.700 17.120 19.260 21.400
IV. zelo težko (4620 KJ) 12.400 19.840 22.320 24.800

I.
na mesec 

158.400 253.440 285.120 3 1 6.800 1
II. 195.800 313.280 352.440 391.60
III. 235.400 376.640 423.720 470-80°
IV. 272.800 436.480 491.040 545.600

Povzemamo
Hrvaški sindikati podpirajo Markoviča

Hrvaški tednik Danas je objavil intervju s pred
sednikom sveta Zveze sindikatov Hrvaške Ber
nardom Jurlino. Ko orisuje njegov politični lik, 
ga uvršča med »tisto srednje mlado generacijo 
politikov na Hrvaškem, ki se odlikuje s sodobni
mi pogledi na odnose med politiko in gospodar
stvom, na poti izhoda iz labirinta krize.« O tem, 
kako si hrvaški sindikalni prvak zamišlja sindi
kalno organizacijo, pa prav po svoje priča njegova 
nenavadno ostra polemika s sekretaijem zagreb
škega mestnega partijskega komiteja Sloboda
nom Uzelcem, kateremu je v brk zabrusil, da »so 
minili tisti časi, ko so morali sindikat in njegovi 
voditelji hoditi po svoje mnenje na partijske ko
miteje«.

V omenjenem pogovoru se zdijo najbolj zanimi
va Jurlinova gledanja na reformo in s tem v zvezi 
na napade na prvega moža zvezne vlade Anteja 
Markoviča. Ugotavlja, da je bil Markovičev pro
gram sprva deležen velike podpore po vsej državi, 
posebej tisti njegov del, v katerem se zavzema za 
novo kakovost življenja, za tako imenovani novi 
socializem. »Prav zaradi te velike podpore, ki jo je 
dobil še ne tako dolgo nazaj, ne verjamem, da so 
zadnji napadi na politiko vlade, še posebej pa na 
Anteja Markoviča, spontani. Nasprotno, ždi se mi, 
da so organizirani, in to dobro organizirani. Nji
hov cilj je preprečiti uresničevanje reforme, pri 
kateri vztraja Ante Markovič. Ta obrat pa me niti 
ne preseneča, saj je bilo pričakovati, da se bodo

oglasile protireformske sile s svojim rušilnim 
konceptom, kajti prav te najbolje vedo, kaj prina
ša reforma. Ta pomeni drugačno integracijo Ju
goslavije, ki naj bi temeljila na tržnih odnosih, na 
drugačnem gibanju kapitala in blaga, kar ima za 
posledico tudi drugačne odnose v politični sferi. 
Moje osebno stališče torej je, da se zaradi vsega 
tega, kar sem rekel, organizirano ruši Markovičev 
program, zaradi česar sem tudi prepričan, da se 
le-ta v takšnih okoliščinah ne more uresničiti brez 
svojevrstne in močne jugoslovanske koalicije, 
meni Jurlina. Predsednik hrvaških sindikatov vi
di našo zadnjo možnost prav v Markovičevem 
programu reform, zato ga čudi, da nekdo zaradi 
svojih ozkih interesov tega noče videti, posebej 
ker ves svet z zaupanjem gleda na Markovičeve 
poteze.

Od kod prihajajo odpori? Jurlina je na to vpra
šanje zelo jasno odgovoril: »Mislim, da se naj večji 
odpori rojevajo v tistih vrstah, ki žele obdržati 
politično oblast.« In kako jih onemogočiti? Jurli
na pravi: »Mislim, da reforme ne bo mogoče vpe
ljati, če ne bomo globlje zaorali v lastninske odno
se. Ce bomo ostali samo pri eni obliki lastništva, 
v našem primeru družbenega, ki je od vseh in od 
nobenega, bomo bistveno zožili prostor za re
formske prijeme. Hkrati to pomeni, da bomo 
ostali pri modelu političnega monopolizma, v ra
dikalni inačici pa celo pri totalitarizmu. Ne more
mo se zavzemati za lastninski pluralizem in hkrati

trditi, da mora družbena lastnina ostati prevladu
joča. Dominantna je lahko samo tista lastnina, ki 
bo učinkovitejša in od katere bodo ljudje bolje 
živeli. O tem nas prepričujejo naše dosedanje iz
kušnje. Ko smo na Hrvaškem delali analize, se je 
izkazalo, da je v tistih občinah, v katerih so poleg 
družbenega tudi druge oblike lastništva, narodni 
dohodek precej višji od republiškega. In kar je 
tudi zelo zanimivo in poučno: v teh občinah je 
politični položaj precej stabilnejši, v njih že leta ni 
nezadovoljstva, štrajkov, političnih problemov. 
Te izkušnje po svoje govore, kako neupravičen je 
strah pred lastninskim pluralizmom in njegovim 
tržnim merjenjem. Prav zato mislim, da če ne 
bomo v novih ustavnih spremembah krenili po 
tej poti, tudi od našega izhoda iz krize ne bo 
nič...«

Ko je novinar vprašal, kako se v tem položaju 
počuti sindikat (na eni strani prepričan v upravi
čenost vladnih potez, na drugi pa pod pritiskom 
vse večjega števila nezadovoljnih in osiromašenih 
delavcev^ je Jurlina najprej izrazil prav presenet
ljivo trditev, po kateri ni nujno, da bi moral biti 
sindikat na strani osiromašenih. Po njegovem 
mnenju je to ena od klasičnih zablod. »Sindikat 
mora predvsem vztrajati pri novi kakovosti živ
ljenjskega standarda in s tega gledišča podpirati 
reforme, ki na daljši rok ponujajo možnost vsem, 
da bodo bolje živeli...«

Povzel: I. K.

V skladu s sindikalno listo in s sprememb3' 
mi in dopolnitvami družbenega dogovor3 
o skupnih osnovah in merilih za samo3' 
pravno urejanje odnosov pri pridobivan)1: 
in delitvi dohodka v SFRJ (Uradni 
SFRJ, št. 36/89) je julijski regres za prehi"3' 
no med delom znašal 20% poprečne^3 
osebnega dohodka delavcev v gospoda1' 
stvu SR Slovenije za obdobje marec, aprlJ’ 
maj. To je po podatkih republiškega zavod 
za statistiko 20% od 3.006.112 din ali 601^ 
din.

Primerjava kaže, da je v tistih organizaC*' 
j ah, kjer so uveljavili regres za prehrano1 
mesec julij po julijski sindikalni listi, le'* 
zadoščal za ekonomske cene normativnem 
obroka za vse vrste del.

V tistih organizacijah, kjer so v mese 
juliju obračunali regres za prehrano p° J 
lij siti sindikalni listi, le-ta ni zadoščal 
pokritje ekonomske cene normativne® 
obroka za delavce, ki opravljajo zelo tezk 
delo, v primerih, ko se hrano pripravU 
z 80- in več odstotnim režijskim pribitke^ 
in tudi ne za delavce, ki opravljajo tez 
dela, v primeru, ko se hrana pripi"aV a 
s 100-odstotnim režijskim pribitkom 
stroške živil.

Strokovna sld0
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Šesta letošnja uskladitev pokojnin v Sloveniji

POKOJNINSKI 
MARATON ZA PLAČAMI

Kruh in igre 
x njim

koncu avgusta si bodo slovenski upokojenci, v svojem 
Nenehnem maratonu za plačami, lahko vendarle zadovoljno 
Pomeli roke: prejeli bodo glede na rast osebnih dohodkov
^ zadnjem času za 35 odstotkov povišane pokojnine, poleg 
teSa pa bodo spravili v žep še poračun za zadnjih sedem 
Mesecev, to je od letošnjega novega leta naprej. Če k temu 
Prištejemo še tisti poračun za nazaj, ki bi ga sicer morali 
Prejeti konec julija ob 25-odstotnem zvišanju pokojnin, pa so 
Sa 10. avgusta, potem bi lahko rekli, da je bil letošnji avgust 
za upokojence prejkone srečen mesec.

S 35-odstotnim povišanjem ko- 
nec avgusta bo najnižja pokojni- 
na za polno pokojninsko dobo do
segla 2.392,973 dinarjev, najvišja 
Pa 11.340.910 dinarjev. Toda 
s Poračunom za nazaj, od 1. ja
marja letos naprej, bo upokoje
ne v prvem primeru dejansko 
Prejel na roke 6,700.000 dinarjev, 
Y drugem primeru pa kar 
“2,000.000 dinarjev - seveda pa 

tako visoko pokojnino dobilo 
skupno 183 izmed vseh 320.000 
slovenskih upokojencev.

Skorajda štiri pokojnine
Skratka, ob koncu letošnjega 

avgusta bodo slovenski upoko- 
Jenci prejeli skoraj štiri julijske 
Pokojnine. To sicer ni nič neobi
čajnega, saj je takšno usklajeva
nje pokojnin v skladu z zakonom. 
?ato pa bi lahko rekli, da ne drži
jo očitki nekaterih upokojencev, 
ceš da jim inflacija sproti odžira 
'bednost poračuna za nazaj. Mar
sikateri zaposleni delavec namreč 
v avgustu ne bo prejel tolikšnega 
osebnega dohodka, kot bo nane- 
s*a najnižja pokojnina.

Medletna uskladitev pokojnin 
?nie po družbenem dogovoru zna
jti 90 odstotkov medletne rasti 
?sebnih dohodkov. In kot zatrju- 
JeJ° v strokovni službi Skupnosti 
Pokojninskega in invalidskega 
2aVarovanja, so v prvih štirih me
scih letos pokojnine v Sloveniji 
^ostajale le za odstotek za tako 

Ooločeno rastjo osebnih dohod- 
50v> pozneje za tri odstotke, ven- 
ar Pa jim je uspelo to razliko 

nat° pokriti.
t tedanje zvišanje pokojnin je le- 
;°s že šesta uskladitev v Sloveniji, 
anuaija letos so se pokojnine 
Višale za 50 odstotkov, aprila za 

2 0maJa za 30, junija za 15, julija 
a 25 in zdaj, konec avgusta, še za 

odstotkov.

ka-ni® 80 zato na prv 
lizki v primerjž 

inf. ^ dohodkov.

da J .uarja v letu, 
V(..Največkrat dob 
v.a) dvojno vsoto o

nnlr Ainin T n

hai c,u Kar 68U O Cia 
Vne pokojnine.

Pok Sestim ietošnjin 
sW Jnin nai dodan
sPre?piSki upok°jei
leto 198R6 d°k0nČei lOfi xi ’ marca p;
vSe tclenu zvezneg

v mnogih primerih ne morejo pri
toževati nad svojim finančnim 
položajem.

Piloti, trgovski potniki, 
politiki

Kakšen je trenutni gmotni po
ložaj slovenskih upokojencev? 
Podatki so podrobneje znani za 
letošnji julij, ko je bila najnižja 
pokojnina za polno delovno dobo 
1,772.573 dinarjev, brez upošteva
nja poračuna za nazaj. Od skup
nega števila 320.000 slovenskih 
upokojencev je približno takšno 
pokojnino, to je do 1.8 milijona di
narjev, prejemala večina, to je 40 
odstotkov vseh, od 1,8 milijona 
do dveh milijonov pa je prejema
lo 10 odstotkov vseh slovenskih 
upokojencev. To pomeni, da po
lovica slovenskih upokojencev 
prejema nižje vsote pokojnin in je 
zato lahko vsakršno izračunava
nje kakšnega povprečja hudo var
ljivo. Še zlasti, če vemo, da je na
slednja tretjina upokojencev pre
jela julija do približno treh milijo
nov dinarjev pokojnine.

Od dveh milijonov do 2,4 mili
jona dinarjev je julija dobilo na
mreč 14 odstotkov vseh sloven
skih upokojencev, od 2,4 do 2,8 
milijona dinarjev 10 odstotkov in 
od 2,8 do 3,2 milijona dinarjev 12

odstotkov upokojencev. Le štirje 
odstotki so prejeli pokojnino od 
3,2 do 3,4 milijona dinarjev, trije 
odstotki od 3,4 do štiri milijone, 
dva odstotka pa od štirih milijo
nov do 4,4 milijona.

Po en odstotek, to je nekgj nad 
tri tisoč slovenskih upokojencev, 
je prejelo julija pokojnino v viši
no od 4,4 do 4,8 milijona in od 4,8 
do 5,2 milijona dinarjev. Tistih, ki 
so julija dobili na roke od 8,4 mili
jona do 8,7 milijona dinarjev po
kojnine, pa je bilo skupno 183. To 
so zvečine piloti in trgovski potni
ki, vmes pa je tudi nekaj upokoje
nih revolucionarjev in politikov. 
Slednjih je, kot uradno navajajo, 
manj kot deset. Povejmo še en
krat: v julijskih izračunih pokoj
nin niso upoštevani proračuni za 
nazaj.

Za izplačilo avgustovskih po
kojnin bo slovenska Skupnost 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja potrebovala kar 3157 
novih milijard dinarjev, kar vse
kakor ni mačji kašelj. Upoštevati 
je pač treba, da se so zvišale tudi 
kmečke starostne pokojnine pa 
nekateri drugi prispevki. Od 1. 
avgusta najprej pa so v veljavi tu
di novi zneski denarnih nadome
stil za telesno okvaro.

Spremenjeno razmerje
V Sloveniji je ta čas približno 

820.000 zaposlenih delavcev 
v združnem delu in če upošteva
mo, da je upokojencev 320.000, to 
pomeni, da pride na enega upo
kojenca približno po 2,5 delavca. 
To razmerje pa se utegne v pri
hodnosti še krepko spremeniti, 
saj se število upokojencev ne
nehno povečuje glede na število 
zaposlenih.

Po statističnih podatkih, ki ve
ljajo za letos, se število zaposlenih 
celo iz meseca v mesec zmanjšu
je. Tako seje letos maja v primer
javi z enakim mesecem lani števi- 
lo zaposlenih zmanjšalo za 1,4 od
stotka. Če pa se bodo tržne zako
nitosti v naši družbi še močneje 
uveljavile in bo prišlo do resnej
šega tehnološkega presežka de
lavcev, se zna zgoditi, da bo števi
lo zaposlenih - do zdaj bolj rezul
tat ekstenzivnega razvoja - še 
bolj padlo. Veliko delavcev se za
to predčasno upokojuje.

Ob zdaj veljavni zakonodaji po
kojninskega in invalidskega zava
rovanja pa to seveda pomeni ne
nehno povečevanje prispevne 
stopnje. Zato lahko upravičeno 
napovedujemo, da se bo vpraša
nje višine prispevnih stopenj za 
pokojninsko zavarovanje kaj 
kmalu zaostrilo - in se to ne bo 
zgodilo šele ob koncu tega tiso
čletja, kot so poprej nekateri na
povedovali. Za takrat so namreč 
računali, da se bo število upoko
jencev krepko povečalo.

Vseeno pa lahko prav tako z go
tovostjo napovemo, da avgustov
ska uskladitev, kolikor se zdi iz
datna, tudi ne bo zadnja v tem 
letu in da ji bodo morale slediti še 
nove, če naj upokojenci še naprej 
zdržijo v svojem vztrajnem mara
tonskem teku za plačami - te pa 
seveda v svojem teku za inflacij
skim divjanjem življenjskih stro
škov. In še nekdo mora zdržati: 
tiskarna denarja v Beogradu, ki 
dela neprekinjeno, 24 ur na 
dan...

Marija Frančeškin

Letošnja žetev in odkup pšenice naj ne bi bila nič 
posebnega. Zato, ker je bila lanska setev sila povprečna, 
poraba gnojil, s katerimi spodbujamo rast in povečujemo 
pridelek (kolikor se ga na ta način pač da), prav tako, 
povprečno pa je bilo tudi vreme, kije bilo v preteklih letih 
še največkrat krivo (bolj redko pa zaslužno) za krušno letino. 
Pa vendar je letošnja žetev drugačna od prejšnjih. Politična 
nasprotja v državi, kijih na posameznih območjih čedalje 
bolj nedvomno »podžigajo« tudi nasprotovanja k tržnemu 
gospodarstvu naravnani zvezni vladi Anteja Markoviča, naj 
bi tudi zaradi pšenice iz kruha dobila epilog najkasneje 
septembra.
Tako bi lahko sodih po pisanju dela jugoslovanskega 
časopisja (zlasti srbskega in vojvodinskega), ki svoje napade 
na zgrešeno politiko sedanjega ZlS-a (kot da bi bil samo ta 
kriv, ker v teh nekaj mesecih še ni uspel popraviti večine 
krivic, storjenih kmetijstvu v preteklih štirih desetletjih) 
zaokrožuje že kar s pomenljivimi naslovi: ah bo moka 
zrušila vlado (NIN, 6. avgusta). Zato je prav, da pogledamo, 
kaj vse seje (in se še) kuha ob letošnji žetvi.
V Jugoslaviji smo lani posejali pšenico na nekaj več kot 1,4 
milijona hektarov njiv, s katerih so pridelovalci pospravili 
od 3,5 do 5,5 tone pridelka na hektar. Tudi v naši največji 
žitnici Vojvodini hektarski pridelki v povprečju niso bili 
tako dobri kot prejšnja leta (tudi zradi slabše setve, slabše 
oskrbljenosti njiv, ki bi jo mirno lahko pripisali tudi 
preveliki zavzetosti za shode in »dogajanje ljudstva«).
Odkup pšenice je ne glede na to vendarle presegel tri 
milijone ton zrnja. Skupaj s 600 tisoč tonami pšenice, ki sojo 
ob žetvi dah na trg iz zveznih blagovnih rezerv, naj bi bilo 
torej pšenice dovolj do naslednje žetve. Čeprav pridelovalci 
vladi hudo zamerijo to posredovanje rezerv (cena prvovrstne 
pšenice je bila po 2500 dinarjev za kilogram), nič manj kot 
prenizko določeno zaščitno ceno letošnjega pridelka (3000 
dinarjev za kilogram), in dokazujejo, da bi bil sicer odkup 
lahko še večji, pa njeno ravnanje le ni tako zelo zgrešeno, kot 
sena pravi pogled zdi. ZISje namreč tako zaščitno ceno 
določil (žal pri nas še mnogi enačijo začitno in odkupno 
ceno, kar je povsem zgrešeno) s povsem določenim 
namenom. Pred tem je namreč že dovolil, da se odkupna 
cena določi na podlagi tržnih razmer, torej ponudbe in 
povpraševanja. Kmetijstvu je šel na roko tudi s tem, daje 
reeskontna posojila za odkup pšenice »določila« tržna cena 
in ne zaščitna (kot prejšnja leta). Zato je razumljivo, da so 
bile odkupne cene pšenice v naši državi precej različne.
V tržnem gospodarstvu, na katerega prisegajo tudi tisti 
(kadar vidijo svoje koristi), ki zdaj mečejo polena zvezni 
vladi, je to normalno. Naj vsak plača za pridelek toliko, kot 
hoče in kot zm ore.
V Vojvodini so pridelovalcem pšenico tako plačevali po 
4200 do 4400 dinarjev za kilogram (na Hrvaškem po 3650 in 
v Sloveniji po 4500 dinarjev). Povsod so bili poljedelci kar 
zadovoljni z odkupnimi cenami, še zlasti tam, kjer so 
poskrbeli za čimhitrejše plačilo. Zataknilo seje seveda tam, 
kjer za to niso znali poskrbeti. Ker so intervencije z zveznimi 
blagovnimi rezervami botrovale bolj umirjenemu 
povpraševanju, razumljivo ni prišlo do pretiranega 
navijanja cen, prekupčevanja ipd. Pokazalo pa seje še 
nekaj, namreč, da zaradi tega zdaj najbolj rohnijo tisti, ki 
imajo največ pšenice in ki so seveda računali, da bodo lahko 
še bolj navili cene in da bodo po teh visokih cenah tudi 
prodali večino pridelka. Kako naj si drugače razlagamo, daje 
bil odkup pšenice v Vojvodini doslej za pet odstotkov nižji 
kot prejšnja leta (običajno seje gibal okrog 95 odstotkov) in 
da prav od tod prihajajo ostre kritike na račun napačnega 
delitvenega razmeija pri pšenici (in drugih živilih) iz 
blagovnih rezerv, češ da so največ pšenice dobili tisti, kije 
nimajo oziroma so slabi pridelovalci (Slovenija na primer). 
Kako pa naj bi bilo drugače? Nerazumljivo je, da v teh istih 
okoljih, kjer so imeli toliko pripomb na prenizko zaščitno 
ceno pšenice, na intervencije iz zveznih rezerv (ki so, če to 
hočejo priznati, vendarle zaustavile ah pa vsaj ublažile 
nenormalno visoko rast cen moke in kruha), zahtevajo, naj 
vlada vendar poskrbi za padanje življenjskega standarda
- s cenejšo hrano. Da bi bila mera polna zdaj tisti, ki jim je 
bila letošnja žetev ugodna (tudi zaradi ustreznih odkupnih 
cen), napovedujejo jugoslovanski kmečki miting
v Beogradu. Kako jugoslovanski bo (slovenski kmetje so 
svoje odklonilno stališče do tovrstnega reševanja 
kmetijskih težav že povedali) in kaj se skriva v ozadju, je že 
drugo vprašanje. Vse skupaj še najbolj smrdi po tem, da naj 
bi srbska politika (ki sicer prisega na trg in tržne zakonitosti)
- nezadovoljna s potezmi Markovičeve vlade na za vse 
občutljivem področju pridelave in preskrbe s hrano z njo 
»obračunala«, ne da bi ji sploh omogočila izpeljati 
zastavljeni program. Najavljena in že tudi začeta 
sprememba v odnosih do kmetijstva (sproščene cene) ter 
ukrepi, napovedani že za september, napovedujejo boljše 
čase. Ne vemo pa, kaj nam ponujajo tisti, ki bi radi, da vlada
popusti in se - poslovi. ,, . , a^ Marjeta Šoštarič
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TAM je pred odločilnim razpotjem

ALI BODO DELAVCI 
LE IVERI OD TESANJA

Ob zaključku redakcije našega 
lista še ni bilo jasno, ali bo velikan 
slovenske kovinsko predelovalne 
industrije, eden od razvojnih 
»vlečnih konjev« slovenskega go
spodarstva, uspel dobiti nova po
sojila za nadaljnje poslovanje ali 
pa se bo zaradi visoke nelikvidno
sti sesedel. Po pogovorih, ki smo 
jih prejšnji teden imeli v podjetju 
samem, bankah, na sindikatih ter 
v občinskih in republiških obla
stvenih strukturah, smo se doko
pali do precej zanesljivega »spoz
nanja«, da bodo finančniki skupaj 
z oblastjo pomagali TAM-u s fi
nančno injekcijo pri izvoznih pro
gramih. Tovarna naj bi tako dobi
la približno polovico od 240 mili
jard dinaijev, kolikor jih potrebu
je »ta hip, ne naslednji«, da bi 
deloma plačala dobaviteljem, kar 
jim dolguje, in si tako zagotovila 
nadaljnje dobave surovin in poliz
delkov, ter da bi tekoče (oziroma 
brez večjih zastojev) izpolnjevala 
izvozne pogodbe in pripravljala

nove izdelke za izvoz. Tako ime
novani »civilni program« pa ta 
trenutek pri tistih, ki imajo denar 
ali ki lahko kaj vplivajo na kredit
ne tokove, ni naletel na razume
vanje. TAM se bo moral, nam je 
dejal eden od sogovornikov, čim- 
prej odreči proizvodnje, ki ne pri
naša dohodka, ki stoji na tovarni
škem dvorišču. Toda to hkrati po
meni, da bo v TAM-u nekaj sto, če 
ne celih tisoč delavcev odveč.

O morebitni usodi odvečnih de
lavcev smo imeli nekaj zanimivih 
pogovorov. Še prej pa ne bo od
več nekaj podatkov o trenutnem 
položaju TAM-a in nekaterih 
vzrokih zanj (vse bo lahko prika
zala šele natančna analiza).

TAM se že dobro leto sanira. 
Jedro sanacij skea programa so 
novi izvozni programi, tesnejše 
povezave s tujimi partnerji, vse to 
na račun obsega proizvodnje za 
domače kupce, ter reorganizacija 
TAM-a»v podjetje. Precej tega je 
uresničenega: reorganizacija, po

vezave s tujimi partnerji, razvoj 
novih izdelkov za izvoz. Toda kot 
kaže, je TAM najmanj naredil na 
vsaj tako pomembnem področju, 
kot so programi - na področju fi
nanciranja proizvodnje ter na po
dročju marketinga. TAM ima ta
ko kot vsa tovrstna proizvodnja 
v Jugoslaviji zelo malo lastnih 
obratnih sredstev; lani jih je imel 
le 16 odstotkov, letos pa je obseg 
padel pod 10 odstotkov.

Letošnje prvo polletje je TAM 
zaključil z izgubo skoraj 63 mili
jard, ob 1855,8 milijarde celotne
ga prihodka (TAM brez trgovine). 
Po izredno velikih težavah v pro
izvodnji, ki jih je imel v začetku 
leta in ki se v manjši meri vlečejo 
celo poletje (izvoz je za 17 milijo
nov dolarjev manjši od planirane
ga, posebni program se počasi 
umika iz podjetja, za kakih 12 od
stotkov bo treba zmanjšati proiz
vodnjo za domači trg, ker ni naro
čil), v TAM-u celo prizanesljivo 
gledajo na obseg izgube. Pričako-

Slovenski gostinski in turistični delavci napovedali stavko

NE ZAHTEVAJO VEČJIH 
PLAČ, TERJAJO PA 
NORMALNE POGOJE DELA

Na 14. seji izvršnega odbora 
Sindikata delavcev gostinstva in 
turizma Slovenije, ki je bila 8. av
gusta, je končno padla kocka. 
Najbolj vroča točka dnevnega re
da je bil namreč sprejem sklepa 
o napovedi splošne stavke, ob 
katerem ni bilo več omembe 
vrednih pomislekov. Vsi so soglaša
li z Marjanom Bogovčičem, predsed
nikom RO Sindikata delavcev go
stinstva in turizmna Slovenije in 
obenem predsednikom stavkov
nega odbora, da se je potrebno 
dosedanjemu mačehovskemu od
nosu uradne politike do te gospo
darske dejavnostti dokončno po
staviti po robu. Dolgoletna dobro
namerna opozarjanja o zapostav
ljanju oziroma neenakih pogojih 
gospodarjenja v primeijvi z osta
limi izvozniki so bila bob ob ste
no, zato so se delavci, ki v pre
mnogih primerih še komajda ži
votarijo, odločili za drugačno pot. 
Podobno kot mnogi drugi. Za 
stavko.

V srednjeročnih dokumentih 
razvoja Jugoslavije in Slovenije 
smo se zavzeli za hitrejši razvoj 
gostinstva in turizma, saj gre za 
gospodarsko dejavnost, ki prina
ša najčistejše devize in lahko 
v dobršni meri zapolni vrzel v na
šem poslovanju s tujino. To pa bi 
veljao v današnjem položaju še 
kako izkoristiti. Pa dejansko ni
smo storili nič pametnega, da bi 
imela panoga možnosti za boljše 
delo, da bi kaj ostalo za posodobi
tev in naložbe, brez katerih ni pra
ve prihodnosti. Še več. Na pleča 
gostinskih in turističnih delavcev 
nalaga družba vse težja bremena, 
zato je optimizma in pripravljeno
sti za resno odelo v panogi vse 
manj.

Mnogi odhajajo, med njimi 
mnogi dobri in najsposobnejši

delavci. Cernu bi za delo ob delav
nikih in praznikih, ob petkih in 
svetkih morali shajati še s precej 
nižjimi osebnimi dohodki kot 
v gospodarstvu? Zakaj bi v nedol- 
gled živeli nekje na robu socialne
ga minimuma in se iz leta v leto, 
brez upanja na lepšo prihodnost, 
tolkli za golo preživetje? Zakaj? 
Našim politikom na čast, ki so že 
pred dolgimi desetletji pozabili, 
kaj so to stiska, pomanjkanje, pe
hanje za najcenejšim kruhom, 
revščina in nenehna negotovost?

Skratka, gostinski in turistični 
delavci Slovenije so bili dolga le
ta zelo zelo potrpežljivi in razu
mevajoči, sedaj pa imajo obljub 
in praznih besed preprosto do
volj. Odločili so se, da po sedanjih 
pravilih igre, ki so po njihovem 
mnenju zanje nepoštena in zato 
nesprejemljiva, nočejo več sode
lovati. Ne zahtevajo, podobno 
kot vsi drugi, večjih plač, ne pe
hajo se za izjemnimi pravicami 
oziroma kakršnimikoli privile
giji. Sploh ne. Zahtevajo le nor
malne delovne pogoje in enako
vreden položaj z ostalim gospo
darstvom, ki jim bo omogočil 
uspešnejše delo in s tem tudi dru
gačno, bolj dostojno življenje. In 
nič več.

V pismu, ki so ga poslali Skupš
čini SR Slovenije, Izvršnemu sve
tu SR Slovenije ter Republiške
mu komiteju za gostinstvo in turi
zem Slovenije, so postavili na
slednje zahteve:
- urediti položaj gostinstva in 

turizma ter ga izenačiti z ostali
mi izvozniki;

- znižati davčno osnovo za 
obračun davka na promet alko
holnih in brezalkoholnih pijač 
ali pa zmanjšati sedanje osnove;
- glede na nizko raven oseb

nih dohodkov delavcev v gostin
stvu in turizmu zahtevamo 
zmanjšanje davkov in prispev
kov iz dohodka;
- izenačitev pogojev dela v za

sebnem in družbenem sektorju 
(obračun prometnega davka, 
prispevki za splošne in družbene 
potrebe) in doslednejši družbeni 
nadzor pri poslovanju zaseb
nikov;

- sprejem ukrepov, s katerimi 
bi nove turistične objekte prva 
tri leta oprostili plačevanja dav
ka iz dohodka;

- gostinstvo, ki se pretežno 
ukvarja z družbeno prehrano, 
naj se razbremeni posameznih 
dajatev in davkov;
- sprejeti ukrepe za zmanjša

nje obveznosti pri plačilu infra
strukture, ko gre za gradnjo no
vih objektov;
- sprejeti ukrepe za ukinitev 

limitiranja obratovalnega časa 
ter prepoved točenja alkoholnih 
pijač v jutranjih urah;
- plačilo prispevkov v sklad 

za nerazvite časovno opredeliti 
na sezonsko poslovanje in zbra
na sredstva vlagati v konkretne 
programe.

Če bo do sredine septembra 
ostalo vse pri starem in ne bo
znakov, da bi se odgovorni resno 
lotili dela in storili vse za druga
čen položaj dejavnosti, bodo go
stinski in turistični delavci sep- 
temra stavkali. Očitno gre to pot 
zares.

In ob koncu še enkrat: delavci 
ne bodo stavkali zaradi težkega 
dela in povsem neustreznega na
grajevanja. Ne zahtevajo višjih 
plač, terjajo pa normalne mož
nosti za gospodarjenje in ustvar
janje dohodka. Za svoje plače 
bodo že sami poskrbeli.

Andrej Ulaga

vali so namreč višjo, saj je lansko
letna dosegla 7 odstotkov celotne
ga prihodka, letošnja pa le 3,6 od
stotka. Za dober znak štejejo tudi 
izvoz, ki da se je v primerjavi 
z lanskim polletnim povečal kar 
za 60 odstotkov.

Vendar je slaba likvidnost terja
la svoj davek. TAM-u manjka »go
ra« repromateriala, ki ga dobavi
telji nočejo poslati, ker ga TAM ni 
sposoben plačevati, zaloge nepro
danih vozil pa se kopičijo, ker tu
di redni kupci nimajo denarja. 
Tovarni bi pomagal samo »svež« 
denar, novo posojilo pod ugodni
mi pogoji odplačevanja (vsaj eno
letni moratorij, zelo nizke obre
sti). Pa še v tem primeru bo treba 
obseg proizvodnje za domači trg 
občutno zmanjšati.

Posledico tega stanja bo občuti
lo kakih 600 delavcev, morda tudi 
1000 (po podatkih iz sanacijskega 
programa kot posledico reorgani
zacije in modernizacije proizvod
nje). O razreševanju teh težav smo 
se pogovarjali v TAM-u, na občin
skem sindikalnem svetu in na IS 
Skupščine občine Maribor Tezno.

Namestnik direktorja TAM, 
ing. Mihael Gole, nam je dejal, da 
bo zaradi zmanjševanja obsega 
proizvodnje za domač trg za več 
kakor 1000 vozil ostalo brez dela 
okoli 300 proizvodnih delavcev 
ter približno prav toliko iz sprem
ljajočih dejavnosti. Tu so všteti 
tudi delavci, ki naj bi bili odveč 
zaradi reorganizacije TAM-a.
V podjetju sicer število delavcev 
znižujejo že dve leti. V tem času 
se je število zaposlenih zmanjšalo 
za približno 600 delavcev vseh 
profilov, do konca letošnjega leta 
pa naj bi število padlo na 7000.
V vodstvu so ocenili, daje flukta- 
cija premajhna, da bi na ta način 
rešili večji del tega vprašanja, za
to bo treba poseči po drugih me
todah. Na primer: po dokup o va
nju delovne dobe, po prekvalifi
kacijah, po invalidskih upokoji
tvah, po ostrejših disciplinskih 
ukrepih, po manjših ugodnostih 
za vozače od daleč itd.

Predsednik konference sindi
kata v TAM-u, Albert Veler, je bil 
malce presenečen, ko smo mu po
vedali, a je v TAM-u 600 delavcev 
ta hip odveč. Dejal je, da vodstvo 
podjetja nikoli ni postavilo tega 
vprašanja tako jasno, vedno da se 
je o presežku govorilo posploše
no, nikdar pa ni bilo govora 
o tem, kaj presežek je ali kdo so ti 
delavci in kako bi njihove bodoče 
težave reševali. Rešitve so prek
valifikacije in prezaposlitve - ne
kaj tega je bilo v livarni že nareje
nega, ko se je nekaj kleparjev 
prekvalificiralo v livarje. Kakih 
400 do 500 delavcev izpolnjuje po
goje, da bi jim podjetje dokupilo 
manjkajoča leta službe do upoko
jitve. V TAM-u sicer dokaj obsež
no izvajajo program izobraževa
nja delavcev, težava pa je v tem, 
da marsikateri, zlasti tisti z nizko 
strokovno izobrazbo, ne želijo 
v šole in tečaje (v TAM-u je okoli 
3000 delavcev s prvo ali drugo 
stopnjo izobrazbe).

Živko Vukovič, predsednik ob
činskega sidnikalnega sveta obči
ne Maribor-Tezno, o tehnoloških 
in ekonomskih presežkih v TAM- 
u ni hotel nič slišati. Delavci, ki 
nimajo dela zaradi zmanjšanja ob
sega proizvodnje, ne morejo biti 
tehnološki ali ekonomski prese
žek, je dejal. Marsikomu v vod
stvu TAM-a bi sicer ustrezalo, da 
bi samo zato, ker se jim zmanjšuje 
povpraševanje, odpustili več sto 
delavcev. Toda TAM je usposob
ljen (vsaj na papirju, op. p.) za 
proizvodnjo preko 1200 vozil let
no, in vodstvo naj najprej zagoto
vi to, z dodatnimi ali spremenje
nimi programi, ne pa da govori 
o odvečnih delavcih.

Gorazd Kapun, predsednik IS 
Skupščine občine Maribor-Tezno 
nam je »priletel v naročje« z obi
ska pri graditeljih vodovoda na

Dravskem polju (kjer je menda 
vse v redu, problemi v zvezi z od
kupom posevkov na poljih, kjer 
bodo le-ti uničeni zaradi gradnje 
vodovoda, so urejeni). Občina Je 
za usodo TAM-a močno zaintere
sirana, saj ta proizvajalec investi- 
cijske opreme ni edini v tej občini 
(vsi pa so bolj ali manj v težavah, 
op. p.). Zato Kapun kar ni mogel 
najti dovolj operativnih potez, ki 
bi jih potegnili akterji, vključeni 
v razreševanje problemov te to
varne (banka, republika); ogreval 
se je za dotok svežega denarja 
z delničarstvom, češ daje vse dru
go samo gašenje požara.

O morebitnih odpustih v TAM- 
u pa je dejal takole: kadrovska 
revitalizacija TAM-a je od vseh re
vitalizacij, ki jih je v njem treba 
izvesti, najbolj občutljiva, ne le 
človeško, ampak tudi strokovno, 
saj hkrati ko je v tovarni toliko 
odvečnih delavcev, le-ta išče nove 
(seveda strokovnjake). Izvršni 
svet je vodstvu tovarne že lani P°' 
nudil rešitev za veliko delavcev, 
ki bi bili odveč. Hkrati z moderni
zacijo proizvodnje ostaja v TAM- 
u veliko zanj neuporabnih, izloče
nih strojev. Menda bo TAM izločil

kar 2000 strojev. IS je predlagal 
naj bi TAM skupaj z občino začel 
ustanavljati mala podjetja in jih 
opremil z odvečnimi stroji. V teh 
podjetjih bi lahko izdelovali eno
stavne izdelke, ki jih potrebuj® 
vsaka proizvodnja, še tako mo
dernizirana (vijaki itd.). In v njih 
bi lahko zaposlil precenjšen del 
delavcev, ki jih v moderniziran) 
in zoženi proizvodnji ne bo ve® 
potreboval. Reakcija vodstva j® 
bila v začetku negativna, zdaj Pa 
menda zamisel podpira. Toda 
konkretnega dokaza za to trdite' 
na občini še nimajo, prej na
sprotno.

TAM je še eden v vrsti sloven
skih industrijskih velikanov, ki f 
mu že dalj časa tresejo roke h1 
klecajo kolena; bi pa, če bi ga Pu' 
stili potoniti, dvignil prevelike va
love, ki bi pljusknili tudi prek® 
roba Jugoslavije. Treba ga je tor®j
postaviti na tako trdne noge. 
se bo lahko temeljito v ’

da
kljuki

v Evropo. To pa hkrati pomen« 
da mora biti organiziran zelo ra®1' 
onalno, da mora zaposlovati san® 
toliko delavcev, kolikor jih nuj n® 
potrebuje za izdelavo vozil, da s 
ta konkurenčna na svetovnem v 
gu in da prinašajo dovolj doho® 
ka. Tokrat smo v članku le nak 
zali obseg problema preštevilni 
delavcev v TAM-u in nekaj zne
sli, kako jih drugače ali drugi 
zaposliti. Računamo, da bo pol h 
žaj TAM-a in prihodnost njegov1 
programov mnogo bolj iaSt[, 
v septembru, in takrat bomo P 
drobneje pisali o tem, kako bo 
reševali preštevilne delavce. M?.deda bodo rešitve za TAM-ove 
lavce primerne tudi za dela'.^ 
kakega drugega podjetja, saj L 
bo vse več na tem, da posodo^ 
proizvodnjo po tržnih merilih
pa počasi propadejo.

Boris RuP<eH
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PRAVICA DO NOVE ZAPOSLITVE 
ALI SOCIALNEGA VARSTVA

V javnosti se vse pogosteje sliši, 
da je velika škoda, ker še ni spre
jet zakon o delovnih razmerjih. 
Celo eden od direktorjev večjega 
slovenskega podjetja je pred dne
vi izjavil: »Če bi imeli nov zakon 
0 delovnih razmerjih, naše po
djetje ne bi šlo v stečaj, ker bi 
odvečne delavce odpuščali v skla
du z zakonom.«

Kakšno neodgovoro razmišlja
nje direktorja, ki bo jutri dobil 
obilico pooblastil!

Kako ponižujoča izjava za de
lavce, ki so v tem podjetju zapo^ 
sleni! Hotel je reči, da so delavci 
krivi za tehnološko in razvojno 
zaostalost in ekonomske težave 
tega podjetja in da so vzroki za 
stečaj samo v prevelikem številu 
zaposlenih.

Pomeni, približujemo se prak
si, ko bodo posamezni vodilni 
delavci imeli za cilj stečaj zato, 
da se bodo rešili odvečnih delav
cev in še naprej skrivali svojo 
nestrokovnost in nesposobnost 
Za vodenje in poslovodenje. Po
stavi se lahko vprašanje, kdo je 
kriv za neproduktivno zaposlova
nje v preteklih letih. Delavci sami 
že ne! Potrebe po večji proizvod
nji so vodilni delavci - namesto 
z uvajanjem nove tehnologije 
~ krili z ekstenzivnim zaposlova
njem. Tu je žarišče za ekonomske 
in tehnološke težave velikega de
la podjetij.

Pa se ustavimo najprej pri ste
čaju. Zakon o sanaciji in preneha
nju organizacij združenega dela 
Pravi:

»Če se ne storijo sanacijski 
nkrepi ali če se storijo, dolžnik pa 
ne more trajneje izpolnjevati ob- 
veznosti, ki se poravnavajo iz nje
govega dohodka ali če se v po
stopku redne likvidacije ugotovi, 
da so izpolnjeni pogoji za začetek 
stečaja, se uvede postopek za za- 
Cetek stečaja.
. Postopek za začetek stečaja se 
ahko uvede tudi, kadar niso iz
polnjeni zgoraj navedeni pogoji, 
Ce predlaga uvedbo stečajnega 
Postopka dolžnik.

2 dnem, ko je začet stečajni po
stopek, prenehajo delovna raz- 
rneija dolžnikovih delavcev.
. Stečajni senat sme tisti čas, do- 
Jer traja stečajni postopek, obdr
ži na delu dolžnikove delavce, 
,e je to potrebno za dokončanje 
,e. začetih del ali za vodenje ste
pnega postopka, vendar najdlje 

eno leto.
Stečajni upravitelj mora o pre

čkanju delovnega razmerja de- 
ž_Vcev obvestiti temeljne organi- 

®cjje, združene v delovno organi- 
*ClJo, v katere sestavi je dolžnik, 
radi uveljavljanja njihovih pra- 

slC’ ter samoupravno interesno 
^uPnost za zaposlovanje in druž- 
. n°politično skupnost, na ob- 

°cju katere ima dolžnik sedež.« 
Pri k°n 0 delovnih razmerjih za 
lav er stečajev opredeljuje: »De- 
nn ?u preneha delovno razmerje 

a Pogoji in na način, kijih dolo- 
«*ttni zakon, če se uvede po- 
cijeza Prenehanje organiza-

Uv^dtkat se bo uprl vsaki 
cilj bl. stečaja, bo imela za 

rešiti se odvečnih delavcev.
D0tn naše članstvo in delavce je 
f9Vamt)no’ da vedo, kako name- 

zakon o delovnih raz- 
te^JJh reševati ekonomske in 

(je °ške presežke delavcev.
Srecjs organizacija ne uporablja 

ev ekonomsko smotrno in

odgovorno za ustvarjanje dohod
ka oz. dobička, če se začne posto
pek za sanacijo ali če je organiza
cija pred stečajem, lahko delav
cem v določenih delih organizaci
je preneha delovno razmerje. To
rej se na široko odpirajo možnosti 
za brezposelnost delavcev zaradi 
ekonomskih težav. Ta problem 
sedaj Zakon o združenem delu 
ureja takole:

»Ce se ugotovi, da delavčevo 
delo ni več potrebno zaradi eko
nomskih težav, v katere je zašla 
temeljna organizacija zaradi ne
odgovornega odnosa posamez
nih delavcev do dela, sprejme 
delavski svet sklep, da delav
cem, ki so s svojim neodgovor
nim odnosom povzročili tak po
ložaj temeljne organizacije, pre
neha delovno razmerje v skladu 
s samoupravnim splošnim 
aktom.

Pogoji in postopek za ugotav
ljanje odgovornosti delavcev iz 
prvega odstavka tega člena se 
določijo v samoupravnem sploš
nem aktu.«

Kar zadeva tehnološke presež
ke delavcev, novi zakon, o delov
nih razmerjih pravi:

»Delavcu, čigar delo ni več po
trebno zaradi tehnoloških in 
drugih izboljšav, ki povečujejo 
produktivnost in uspeh organi
zacije, ne sme prenehati delovno 
razmerje, dokler se mu v skladu 
z merili, določenimi z zakonom 
in splošnim aktom, ne zagotovi 
ena izmed pravic iz dela, kot so:

1. pravica do dela v drugi orga
nizaciji oziroma pri delodajalcu 
na podlagi sporazuma pristojnih 
organov, in sicer na delovnem 
mestu, ki ustreza njegovemu 
znanju in sposobnosti oziroma 
delovni zmožnosti,

2. pravica do prekvalifikacije 
ali dokvalifikacije za delo pri 
delih delovnega mesta v isti ali

drugi organizaciji oziroma pri 
delodajalcu,

3. pravica do dokupa delovne 
dobe delavcu, ki mu za uveljavi
tev pravice do pokojnine manj
ka do pet let pokojninske dobe,

4. pravica do enkratnega nado
mestila v obliki odpravnine v vi
šini najmanj 24-kratnega zneska 
povprečnega osebnega dohodka 
delavca v organizaciji, ustvarje
nega v trimesečju, ko delavec 
uveljavlja pravico do odpravni
ne, če delavec pisno izjavi, da 
želi, da mu delovno razmerje 
preneha, in da s temi sredstvi 
trajno rešuje svoje nadaljnje de
lovno angažiranje, pod pogoji in 
na način, določen z zakonom,

5. pravica do denarnega nado
mestila najmanj v višini zajam
čenega osebnega dohodka, vpla
čila prispevka za pokojninsko- 
invalidsko zavarovanje in 
zdravstveno vrastvo do dveh let,

6. druge pravice v skladu z za
konom.«

Vsebino opredelitev narekujejo 
amandmaji k ustavi SFRJ, kar za 
prakso v prihodnje pomeni, da bo 
delavcem, za katere bo ugotovlje
no, da so tehnološki presežek, de
lovno razmerje lahko tudi prene
halo. Naj spomnimo, kako je po
ložaj tehnoloških presežkov do
slej opredeljen v Zakonu o zdru
ženem delu:

»Delavcu ne more prenehati de
lovno razmerje, če zaradi združi
tve temeljnih organizacij ali teh
noloških in drugih izboljšav, s ka
terimi se prispeva k večji produk
tivnosti dela in večjemu uspehu 
temeljne organizacije, njegovo 
delo v tej organizaciji ni več po
trebno. Delavci morajo pri plani
ranju tehnoloških in drugih iz
boljšav v temeljni organizaciji 
predvideti tudi potrebe po delav
cih v skladu s temi izboljšavami; 
ugotoviti, ali strokovna izobrazba 
delavca ustreza novim tehnolo

škim in drugim izboljšavam in ali 
je možnost, da se v zvezi s temi 
zboljšavami strokovno usposobi
jo; zagotoviti iz čistega dohodka 
temeljne organizacije sredstva za 
organiziranje novih del oziroma 
novih nalog za te delavce v isti ali 
v drugih organizacijah združene
ga dela oziroma za njihovo stro
kovno usposabljanje, kakor tudi 
določiti v skladu s 131. členom 
zakona razporejanje delavcev, ka
terih delo ni več potrebno temelj
ni organizaciji. K uresničevanju 
ciljev iz drugega odstavka tega 
člena prispevajo svoja sredstva 
tudi samoupravne interesne 
skupnosti za zaposlovanje v skla
du z zakonom.«
Kakšna bo zahteva sindikata 
glede reševanja presežkov de
lavcev?

Zavedamo se problema presež
ka delavcev, s katerim se bomo 
srečevali. Ostajamo pri cilju, daje 
potrebno ohranjati produktivna 
delovna mesta. Ugotovljenim 
presežkom delavcev pa je treba 
z vsemi ukrepi družbe in podjetij 
zagotavljati odpiranje novih de
lovnih mest in produktivno zapo
slitev. Začasno brezposelnim de
lavcem mora biti zagotovljena 
materialna in socialna varnost in 
druge pravice, ki jim gredo iz de
la. Pri teh zahtevah vztrajamo.

Pri konkretnih opredelitvah 
v novem zakonu o delovnih raz
merjih pa zahtevamo, da se člen, 
ki ločeno govori o ekonomskih 
presežkih, črta in da način reševa
nja presežkov delavcev združimo 
v členu 20, ki naj se glasi:

»Delavcu, katerega delo posta
ne nepotrebno zaradi tehnolo
ških in drugih izboljšav, s kate
rimi se prispeva k večji produk
tivnosti in večjemu uspehu orga
nizacije, ali katerega delo posta
ne nepotrebno zaradi ekonom
skih težav, pa ga ni mogoče raz
porediti po poprejšnji prekvali

fikaciji oziroma dokvalifikaciji, 
ali brez prekvalifikacije oziro
ma dokvalifikacije v organizaci
jo na delovno mesto, ki ustreza 
njegovi stopnji strokovne izo
brazbe in sposobnosti, se v času, 
ko njegovo delo ni potrebno, za
gotovi v skladu s splošnim ak
tom pravica do nadomestila 
osebnega dohodka najmanj v vi
šini zajamčenega osebnega do
hodka in vplačila prispevka za 
pokojninsko in invalidsko zava
rovanje. Delavcu na osnovi prej 
navedenega ne more prenehati 
delovno razmerje, dokler se mu 
v skladu s kriteriji, določenimi 
z zakonom in splošnim aktom, 
ne zagotovi ena izmed nasled
njih pravic iz dela:

1. pravica do dela v drugi orga
nizaciji oziroma pri delodajalcu 
na podlagi sporazuma pristojnih 
organov, in sicer na delovnem 
mestu, ki ustreza njegovi stopnji 
strokovne izobrazbe in sposob
nosti,

2. pravica do prekvalifikacije 
ali dokvalifikacije za delo na de
lovnem mestu v drugi organiza
ciji oziroma pri delodajalcu,

3. pravica do dokupa delovne 
dobe delavcu, z namenom, da bo
do izpolnjeni pogoji za uveljavi
tev pravice do starostne pokoj
nine ali predčasne pokojnine,

4. pravica do enkratnega nado
mestila v obliki odpravnine, če 
delavec pisno izjavi, da želi, da 
mu delovno razmerje preneha in 
s temi sredstvi rešuje svoje na
daljnje delovno angažiranje pod 
pogoji in na način, določen z za
konom.«

Vztrajamo, da se v tem primeru 
upošteva ratificirana konvencija 
Mednarodne organizacije dela št. 
158 o prenehanju delovnega raz- 
meija na pobudo delodajalca, 
s katero se delavcem zagotavljajo 
enake pravice ob prenehanju de
lovnega razmeija, ne glede na to, 
ali je delodajalec odpovedal de
lovno razmeije zaradi ekonom
skih, tehnoloških ali strukturnih 
razlogov. Takšno zakonsko uredi
tev pa narekuje tudi praksa, saj se 
okoliščine ekonomskih oziroma 
tehnoloških presežkov prepleta
jo; nepravočasno tehnološko pre
strukturiranje povzroči ekonom
ske težave, presežek delavcev je 
hkrati posledica ekonomskih te
žav in tehnoloških izboljšav.

Jože Stegne

Andrej Kranjc, sekretar občinskega sindikalnega sveta Mozirje

KLJUB DOPUSTOM POLNE ROKE DELA
»Ne glede na to, da smo sredi 

poletja in v času kolektivnih do
pustov, imamo sindikalni delavci 
polne roke dela. Zato si tudi sam 
pravih počitnic letos še nisem pri
voščil,« pripoveduje . Andrej 
Kranjc, sekretar občinskega sin
dikalnega sveta Mozirje. »Seveda 
veliko razpravljamo o vlogi sindi
kata v novih statutih. Ob tem smo 
imeli poseben posvet s predsed
niki osnovnih organizacij in se 
dogovorili za osnovne napotke 
pri opredeljevanju vloge naše or
ganizacije. Posebna komisija bo 
bdela nad rojevanjem novih sta
tutov in, kjer bo potrebno, kjer 
bodo sestavljale! obšli sindikat ali 
mu namenili premalo pozornosti, 
tudi ukrepala...

»Kaj pa tako imenovana pre
nova sindikata?«

»Razmišljanja o tem so razum
ljivo še vedno v ospredju. Priza
devamo si v glavnem za to, da bi 
organizacija postala bolj učinko
vita in obenem neodvisna od dru
gih političnih sil. Enotnih misli 
smo tudi v tem, da se v prihodnje 
sindikat ne bo smel ukvarjati 
z vsemi problemi naše družbe,

temveč predvsem tistimi, ki so pi
sani na kožo naši organizaciji. 
Bolj se bomo morali ukvarjati 
s človekom, njegovo zaščito in so
cialno varnostjo, z ustreznejšim 
nagrajevanjem po rezultatih dela 
in pravičnejšo delitvijo do
hodka.«

»S plačami so delavci vse 
manj zadovoljni. Mnogi že var
čujejo pri kruhu, mleku in mno
gih drugih stvareh, ki so potreb
ne za normalno življenje...«

»Žal se tudi pri nas ne moremo 
pohvaliti. Celo nasprotno, saj 
osebni dohodki v gospodarstvu 
zaostajajo od 16 do 20 odstotkov 
za republiškim povprečjem. Se 
na naj slabšem so ljudje, ki delajo 
v turizmu. Marsikdo je za junij 
prejel manj kot tri milijone dinar
jev. To pa ni spodbuda za boljše 
delo.«

»Marsikje imajo preglavice 
z ljudmi, ki jih pravzaprav ne 
potrebujejo. Pa v vaši občini?«

»Zaposlenih imamo 4500 ljudi, 
ni pa kaj veliko slišati o tako ime
novanih tehnoloških presežkih. 
O tem se ne govori, res pa je, žal, 
da se bo potrebno prav kmalu so
očiti tudi s tem vprašanjem. Zato 
se ponekod že pripravljajo na pre
usmeritve. Na dlani je, da bo po
trebno nekatere delavce prekvali
ficirati in jih usposobiti za dru
gačna opravila. Zaenkrat pa še ne 
moremo natančno govoriti, koli
ko je takšnih ljudi, ki bodo morali 
prav kmalu poprijeti za drugo de
lo. Po naših približnih ocenah gre 
za okoli 300 do 400 delovnih 
mest.«

»Že trka na vrata nezaposle
nost?«

»V zadnjem letu se je število 
ljudi, ki iščejo delo, nekoliko po
večalo. Nezaposlenih imamo 109 
ljudi, od tega približno tretjino ta
kih, ki zaradi najrazličnejših vzro
kov ne najdejo dela in so, kot pra
vimo, težko zaposljivi...«

»Kaj novega pri zasebnikih?«
»V primeijavi s preteklostjo je 

sprememba v tem, da so se delav
ci, ki so zaposleni pri zasebnikih, 
začeli zavzemati za svoje pravice. 
Podpiramo jih in se trudimo, da 
bi v čim krajšem času sklenili ko
lektivne pogodbe. Do konca leta 
ngj bi bila ta naloga oprav
ljena...«

»Še kakšen žulj?«
»Ja - ekonomske stanarine! 

O teh se veliko pogovarjamo. Se
veda se zavzemamo zanje. Ne mo
remo pa se sprijazniti s tem, da bi 
stanarine hitreje naraščale od 
osebnih dohodkov. To se nam zdi 
nesprejemljivo, še posebno, ker 
so naše plače še precej nižje od 
republiškega povprečja...«

Andrej Ulaga
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Gremo na dopust, toda kako, kam

Alge me ne 
motijo

Začetek gradnje osimskih cest tudi pri nas

SLOVENSKI CESTARJI 
NA RAZDRTEM

Dobesedno tako mi je v razgvoru o letošnjih težavah pri dopustova
nju ob morju dejal znanec, sicer zaposlen pri enem od mariborskih 
obrtnikov, in to svojo izjavo podkrepil s tem, da pač sploh nima 
možnosti, da bi dopust preživel ob morju. Tudi žena je zaposlena pri 
obrtniku in tudi nima nobenih možnosti cenenega dopustovanja na 
Jadranu. Seveda ni nobenih možnosti, da bi si privoščila letovanje 
v lastnem aranžmaju oziroma prek agencije.
Samostojno osebno delo, kot ga uradno (komplicirano) imenujemo, 
nima enako kot združeno delo oblikovanega posebnega sklada, 
v katerem bi zbirali sredstva za počitnikovanje in tako delavcem 
omogočili preživljanje dopusta po zmernejših cenah v organiziranih 
oblikah in na učinkovit način.
Takoj je treba povedati, da povsod ni tako. V Sloveniji imamo kar 
nekaj občin oziroma občinskih sindikatov, ki so z delodajalci teh 
delavcev, torej z obrtniki sklenili poseben sporazum o združevanju 
sredstev za organizirano letovanje. Mednje se uvršajo tudi relativno 
majhne občine, kot na primer Slovenska Bistica, ki ima le nekaj prek 
500 delavcev pri obrtnikih, pa vendar dokaj široke možnosti za leto
vanje, bodisi ob morju (Vodice, Mali Lošinj, Banjole), v toplicah 
(Čatež) ali na zelenem Pohorju. Enako so poskrbeli za delavce tudi 
v Žalcu, pa v Ljutomeru, v nekaterih ljubljanskih občinah, v Novem 
mestu in verjetno še kje.
Zato se moramo toliko bolj zaskrbljeno vprašati, zakaj ni tako v vseh 
občinah, saj imamo v vseh občinah organiziran sindikat, ki je nosilec 
teh nalog. Prav gotovo je res, daje to odvisno predvsem od delavnosti 
posameznih funkcionarjev in aktivistov, njihove resnične zavzetosti 
in volje, včasih pa tudi trme. Kako bi si sicer razlagali, da na primer 
v mariborskih občinah ne morejo in ne morejo spraviti pod streho 
podobnega samoupravnega sporazuma, delavci pri obrtnikih pa še 
vedno ostajajo prikrajšani za prav gotovo zelo zasluženi dopust, ob 
tem da so le-ti med najslabše plačanimi delavci in zato drugih možno
sti skoraj nimajo, če odmislimo tiste srečneže, ki imajo zakonskega 
partnerja zaposlenega v združenem delu, ki ima urejeno počitnikova
nje za svoje delavce in njihove družine.
Republiški odbor sindikata delavcev obrti je zato v predlogu spre
memb in dopolnitev kolektivne pogodbe predlagal, da bi v kolektivni 
pogodbi predvideli možnost ustanavljanja sklada skupne porabe, 
analogno združenemu delu, tudi za delavce pri obrtnikih. V okviru 
tega sklada bi zbirali tudi sredstva za organizirano letovanje teh 
delavcev. Žal je ostal ta predlog, za katerega je dala pobudo republi
ška sindikalna konferenca delavcev na področju samostojnega oseb
nega dela, le predlog in zaenkrat še ni uresničen. Toda pobuda je 
ostala in ne bi smeli vreči puške v koruzo.
Začenjajo se namreč že priprave na nove kolektivne pogodbe, kaj 
kmalu jih bomo potrebovali tudi za druge podjetniške oblike, kjer pa 
ne bi smeli popustiti, oziroma bi morali vztrajati, da bo vanje vneseno 
tudi določilo o obveznem združevanju sredstev tudi za organizirane 
oblike počitnikovanja in učinkovitejše razreševanje stanovanskih 
težav delavcev, zaposlenih bodisi pri obrtnikih ali drugih oblikah 
podjetništva. Nesmiselno bi bilo čakati, da bo to uredil kdo drug 
namesto nas ali da bi lahko po kakšni drugi poti prišli do denarja v te 
namene.
Uresničitev predloga o oblikovanju sklada tako imenovane skupne 
porabe tudi za delavce na področju samostojnega osebnega dela bi 
bil resnično pomemben korak naprej pri izenačevanju delavcev ozi
roma njihovih pravic, ki izhajajo iz delovnega razmerja ne glede na to, 
pri kom so zaposleni, s kom so sklenili pogodbo o delovnem raz
merju.
Zato bi se morali za to energično zavzeti prav vsi pristojni republiški 
forumi in podpreti na vseh ravneh prizadevanja za izboljšanje delov
nih in življenjskh pogojev delavcev na področju samostojnega oseb
nega dela. Predvsem pa bodo morale biti bolj aktivne sindikalne 
organizacije, da si bodo pridobile večje zaupanje teh delavcev, ki se 
bodo potem prav gotovo bolj masovno vključevali v sindikalne vrste.

Remigij Noč

Medtem ko naši zahodni sosedi 
počasi že končujejo gradnjo cest, 
ki smo jih poimenovali osimske 
(po državnem sporazumu med 
Italijo in Jugoslavijo, podpisa
nem leta 1975), seje, tudi z njiho
vo finančno pomočjo, pri nas ven
darle nekaj premaknilo. Z Italijo 
je bilo namreč dogovoijeno, da bo 
do leta 1990 odložila odplačilo od
škodnine za razlaščeno premože
nje sedanjim italijanskim držav
ljanom, ki so zapustili območje 
nekdanje cone B. Pogoj za to pa je 
bil, da v tem obdobju dinarsko 
protivrednost te vsote (okoli 110 
milijonov dolarjev) naša država 
uporabi za gradnjo osimskih cest. 
Ostala finančna sredstva pa naj bi 
pridobili prek kreditnih aranžma
jev s to deželo.

Prva dva kilometra
In tako se je, kot rečeno, tudi 

pri nas nekaj premaknilo; morda 
na najbolj črni točki primorskega 
prometnega omrežja, na Razdr
tem. Gost sezonski turistični pro
met in prav nič manjši tovorni 
promet vse leto se dobesedno 
ustavi ob izhodu avtoceste ter se 
prav po polžje nadaljuje po ovin
kasti in luknjasti cesti proti moiju 
na eni in skozi ozke vasi proti Go
rici na drugi strani.

Nedavno tega pa je investitor, 
Skupnost za ceste Slovenije, raz
pisal natečaj za prva dva kilome-

Počasi So že vidni obrisi bodoče trase 
avtoceste, ki bo ponekod tudi 20 me
trov nad sedanjim površjem

tra in pol osimskih cest pri nas, in 
sicer od Razdrtega proti Divači. 
Glavni izvajalec del na tem odse
ku bodo »domačini«, Primorje iz 
Ajdovščine, s sodelovanjem SCT 
in Gradisa iz Ljubljane. »Primor
ci« so že začeli z zemeljskimi deli 
na njihovem odseku, na prvih 
1700 metrih bodoče avtoceste, 
prav tako pa tudi SCT s priprav
ljalnimi deli za 800 metrov dolg 
razcep nove avtoceste, kjer se bo
sta ločili poti proti Kopru oziroma 
Trstu ter Gorici. Za začetek se je 
s kraškim terenom spopadla me
hanizacija obeh podjetij; bodoča 
trasa namreč zahteva masovne iz
kope in nasipe, skupgj dobra dva 
milijona kubičnih metrov mate
riala.

Tako so na gradbišču od skup
no okoli 100 delavcev v večini 
strojniki in vozniki bagrov, bul
dožerjev in kamionov, ki so se jim 
pridružili tudi arheolog. Kraške 
muzejske zbirke iz Postojne. Vodi 
jih Tine Schein, ki nam je tudi 
pripovedoval o njihovih pričako
vanjih. Glede na to, da je prav 
predvidena trasa bila nekdaj edi
ni naravni prehod med Ljubljano 
in Primorsko, bolje rečeno med 
mestoma Emono in Aquilleo 
(Oglejem), pričakujejo, da bodo 
pod traso našli ostanek nekdanje 
rimske ceste kakor tudi dveh na
selbin, ki naj bi nastali okrog leta 
800 pred našim štetjem. O njiho
vem obstoju zaenkrat pričajo pi
sani viri, pa tudi sama konfigura
cija terena in ngjdbe keramike na 
pobočju Golega vrha. Naselbina 
n^j bi se po predvidevanjih raz-

stezala na površini 400 kvadrat; 
nih metrov, poskusni in zaščitni 
izkop pa bodo opravili v manjšem 
obsegu. Če se bodo njihova pred
videvanja izkazala za pravilna, se 
pravi, če bodo kaj našli, bodo naj
dene predmete prenesli v muzej. 
Trasa bodoče avtoceste pa naj bi 
ostala na predvideni lokaciji. Za
radi teh izkopavanj bo verjetno 
prišlo do manjšega zastoja pri 
gradnji, saj načrtujejo, da naj bi 
trajala približno tri mesece.

Gradbenikom ta zastoj seveda 
ni pogodu, s^j jih preganja rok 
(dvangjst mesecev), ko naj bi bila 
avtocesta s številnimi odcepi do
končana. Čas je seveda pomem
ben, saj stroški gradnje z vsakim 
zamujenim dnem izredno nara; 
stejo, obenem pa se bojijo tudi 
izrazito neugodnega podnebja, 
saj so zime na tem področju pod 
Nanosom hude in vetrovne, z ve
liko padavinami, ki gradnjo lahko 
v celoti zaustavijo.

Kako naprej?
Ob nekaj čejih lahko pričakuje

mo, da bo v juliju prihodnjega le
ta stekel promet po 2,5 kilometra 
dolgem odseku prve osimske ce
ste pri nas, po štiripasovnici, širo
ki 27 metrov, ter da bodo dokom 
čani priključki za novo cesto proti 
Velikemu Ubeljskemu, Podnano
su, ter Golemu vrhu, da bodo ure
jene vodne regulacije, prestavlje
no poštno telefonsko omrežje, 
prestavljeni elektrovodi, postav
ljen nov kablovod...

Nadaljevanje gradnje avtoceste

-- a
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ALI IMAMO PRAVICO
Koroški delavci, še posebej že- 

lezaiji zadnje čase odločno prote
stirajo. Četudi lahko njihove pro
teste preberemo v glasilih, jih po
slušamo na sestankih in razgovo
rih, pa je vprašanje, če jih sploh 
kdo sliši.

Opozaijajo na nevzdržen polo
žaj in ravnanje! Z inflacijo in pre
pogostim spreminjanjem predpi
sov smo že tako zameglili pregled 
nad uspešnostjo in neuspešnost
jo, da se je možno zateči le še 
k nekaterim kazalcem. Zanesemo 
se lahko le še na fizične kazalce 
proizvodnje.

Delavci vedo, da so potrebni 
napori, naprezanja strokovnih 
služb in tako naprej, vendar so 
tudi meje, prek katerih ni mogo
če! Poglejte, vam bo danes že kar 
pogosto dejal kovinar, gozdar, ru
dar ali kdo drug, kje so še danes 
vlada ali vodje, ki bi lahko svojim 
delavcem toliko dopovedovali, 
kako so leni, kot to poslušamo pri 
nas?

Mi pa vendar vemo, da z našo 
tehniko in opremo ne naredimo 
bistveno ali pa celo nič manj ka
kor v bolj razvitih državah!

Sicer pa gre še za vrsto po

membnejših absurdov. Poglejte, 
danes lahko izvršni svet »po liniji 
najmanjšega odpora« čez noč zvi
ša prispevne stopnje in vzame de
lavcu iz žepa toliko, kot pač potre
buje. Še pomisli ne, da bi bilo 
treba vprašati tistega, od katerega 
je denar, ali se s tem strinja ali ne. 
Ali ima ta pravico zvedeti, za kaj 
vse se porabi skoraj 50% OD, so 
nedavno zapisali ravenski žele- 
zaiji ob polletni bilanci! Podobno 
ali še bolj kritično govorijo drugi. 
Opozarjajo, da se ne bi kasneje 
kdo izgovarjal na presenečenje, 
na nevednost, na nepoznavanje. ■

Opozaijajo tudi na to, da jim 
najčešče prav tisti, ki gospodar
stvo obremenjujejo, kasneje oči
tajo, kako ne znajo gospodariti, 
da ne mislijo na jutri, na razvoj. 
Tudi s takšnimi oblikami licemer
stva je treba prenehati. Le vsi 
skupaj, v občini ali republiki, smo 
lahko soodgovorni za naš položaj. 
In tudi za odnos navzgor, tudi za 
tega nekako samo slutimo.

Pa še eno zanimivo vprašanje:' 
Kdo ima pravico razpolagati in 
kako in zakaj razpolaga s tako 
imenovanim presežkom denarja 
iz prispevkov iz OD, ki je pone
kod blokiran. To niso kakšna 
družbena sredstva, pač pa naša, 
že družbeno povsem »opipana« 
sredstva - naš denar!

Kristl Valtl

pa je seveda odvisno ob zelo P0- 
svetnih - denarnih zadev. Če bo
sta tuja sofinancerja, Evropsk3 
investicijska banka in italijanski 
družba z mešanim kapitalojb 
Adria, pripravljena pomagati, lab' 
ko pričakujemo, da se bo gradh) 
prepotrebnih osimskih cest Pr 
nas nadaljevala, in sicer najp™ 
proti Vrtojbi (Gorica) in Ferneti' 
čem (Trstu). Če bomo torej don^ 
zbrali sredstva za črpanje tujijj 
kreditov, se bodo delovni stroj 
treh naših gradbenih podjetti’ 
SCT, Gradisa in Primorja, nasled
njo pomlad premaknili na gra°' 
bišče 9,5 kilometra dolgega ods 
ka proti Podnanosu ter 9 kilo& 
trov dolgega odseka nove avtoc 
ste proti Čebulovcu.

Besedilo in sb**r 
Barbara Zupan \
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Izjava Zveze sindikatov 
Slovenije ob podtikanjih 
akademika Dedijerja

Delitev po 
delu in 
sposobnostih

Ne sprejemamo neargumen
tiranih napadov akademika 
Dedijerja na Slovenijo, njene 
državljane in občane, njeno po
litiko, ki da izkorišča delovno 
silo iz drugih republik in jo 
jemlje kot ljudi druge vrste, ki 
so jim onemogočene socialne, 
ekonomske, kulturne in druge 
pravice. S tem v zvezi poudar
jamo:

1. Negirajo se politika in na
pori slovenskih sindikatov (ne 
le njihovi), ki so usmerjeni 
v nastanek družbe, ki bo slone
la na gospodarski svobodi, de
mokraciji in enakopravnosti, 
ekonomskih, političnih, kul
turnih in verskih svobošči
nah, ki bo izhajala iz posamez
nika - ustvarjalca in občana, 
ki živi in dela v Sloveniji, in 
mu nudila svobodno, humano 
in človeka dostojno življenje. 
S takšnim početjem, ki mu je 
cilj poglabljanje in podžiganje 
mednacionalnih razprtij in ki 
Izhaja iz interesov dnevne poli
tike, se odvrača pozornost od 
temeljnih vprašanj političnega 
in gospodarskega razvoja svo
bodne demokratične civilizira
ne in bogate družbe in s tem od 
temeljnih vprašanj prihodno
sti delovnih ljudi in občanov.

2. Za slovenski sindikat deli
tev delavcev po nacionalni, po
litični, verski in drugi nazorski 
pripadnosti ni sprejemljiva. 
Smo stanovska organizacija, 
ki pozna delitev le po delu, spo
sobnostih in uspešnosti gospo
darjenja. Potrditev tega je 
v zahtevah sindikatov po uve
ljavitvi ekonomske demokra
cije v podjetju, graditvi samo
upravljanja in soupravljanja, 
grajenega na delu, znanju, 
ustvarjalnosti, sposobnosti in 
kapitalu, za uveljavljanje eko- 
Uomskih plač v razmerah trž
nega gospodarjenja. Za sloven
ski sindikat tudi ni sporna pra
vica izražanja in uveljavljanja 
sindikalnih pravic in svoboš- 
cin, pluralizma sindikalnih in
teresov in vseh oblik boja, 
vključno s stavko.

3. Slovenski sindikati so ved- 
Uo in povsod odločno reagirali, 
ko so bili okrnjeni dostojan
stvo, ekonomske, socialne in 
uvuge pravice delovnih ljudi, 
i ri tem so nam bili interesi de
lavcev vedno nad vsakršnimi 
Političnimi interesi in cilji. Za
lo tudi danes poudarjamo, da 
m bilo veliko bolj koristno, če 
oi preizkus, ki ga predlaga aka
demik Dedijer, opravili tam, 
kjer delavec po več mesecev ne 
uobi plače, kjer so mu z držav- 
uo prisilo, delovno obveznost- 
r?. ali drugimi ukrepi odvzeli 
®ii bistveno skrčili ekonomske 
u socialne pravice, pravico, da

,cnu teh interesov uveljav
iš sindikalne svoboščine.

v slovenskih sindikatih ne 
jkkltzifamo položaja, razmer 
, Pravic delavcev, tudi ne po- 
bluHa Bavcev iz drugih repu- 
8t*k> ki se v razmerah stood- 
h lue inflacije in zaostrovanja 
ulHfbeuih razmer marsikje 
V „ i?uje robu preživetja, 
srn« i1,11 Prizadevanjih tudi ni- 
ift v * *. vedno dovolj uspešni 
PoiTf..rajni' Pa vendar je naša 
kaJiika vse kaj drugega kot to, 
det*»am skuša podtakniti aka- 

Dedijer. Zato imamo 
skJv° Xest tudi glede Evrop- 
lahitl°nfcderacije sindikata, ki 
izu ”, v vsakem trenutku pre
daj,../1’ °ceni in sooči mnenja 

navedbe akademika 
ih nn,erJa.z resničnim stanjem 

Položajem delavca.

Enigma Dedijer w

DIMNE RAZPOCNICE 
KMALU IZGINEJO
Dedijer seveda nima nikakršnega opravka s tisto dimenzijo 
enigmatičnosti, ki je posebnost Kopiniča. S tem naslovom 
sem želel le dimenzionirati neki jugoslovanski fenomen, ki je 
v bistvu silno preprost, namreč fenomen megalomanstva in 
fikcije, ki je tolikšna, da še dandanes v času te krize, ko se 
rušijo vse stavbene vezi tega na ta način grajenega sistema, 
velja absolutni naprej, saj sem še nedavno tega v enem od 
pisem bralcem bral, da je Vladimir Dedijer zgodovinar-z- 
nanstvenik mednarodnega slovesa. Žal je imel Dedijer neki 
sloves v mednarodnih krogih, toda tistega, ki je silno krat
kega daha in ki ne preživi več kot nekaj poletij. Enako je 
s pomembnostjo in težo Russelovega sodišča dandanes in že" 
celo vrsto let (od končane vietnamske vojne naprej). Gre 
torej za podobne učinke, ki jih poznamo pri raznih medijskih 
vzponih, in izginotjih iz spomina. Nočem vzeti Dedijerju nič 
takega, kar bi on imel, toda ne vem, čemu in zakaj mu tukaj 
v Sloveniji in zdaj očitno tudi v Jugoslaviji dajemo sploh 
tako težo.

Žal se moram vrniti k vse
bini in smislu njegove naj
večje življenjske poteze. To je 
Dedijer napravil tedaj, ko se 
je od izobčenja Djilasa edini 
postavil na njegovo stran. 
Kdor ne pozna tistih časov in 
konkretne klime, ta ne ve, kaj 
taka poteza pomeni. In nobe
nega dvoma ni, da obseg in 
vsebino te presije nanj in na 
njegovo družino najbolje ilu
strira samomor njegovega 
naj starejšega sina. Brez tega 
namreč Dedijerja sploh ni 
mogoče razumeti in samo 
s tem je mogoče razvozlati 
v bistvu tako preprosto ugan
ko, kdo in kaj je Vladimir De
dijer pri nas in kaj je v med
narodni javnosti bil.

V nasprotju z Djilasom 
(brez te primerjave žal ne 
gre), ki je svoj spor s Partijo 
in Titom utemeljil iz sebe (in 
tškoje tudi njegovo resno po
litično publicistično delo, 
z resnimi političnimi impli
kacijami v mednarodni jav
nosti), je bil Dedijerjev spor 
v bistvu nekaj, kar ni bilo 
njegovo, kar je bila sicer 
spoštovanja vredna solidar
nost s črnogorskim rojakom 
in prijateljem, toda za bolj
ševistični sistem vendarle 
daleč prešibka osnova in 
fundament, na katerem bi se 
v tako trdnem in okrutno ne
usmiljenem sistemu dalo 
sploh vztrajati. Upirati se 
takšnemu sistemu brez iz se
be zgrajenega fundamenta, 
kot ga je imel Djilas, je očitno 
samo in zgolj žrtev, ki nima 
posledic za nikogar.

Kot izjemno inteligenten 
mož je to Dedijer seveda za
čutil dokaj hitro, in to, da je 
nehal igrati človeka jalove se
tve, mu lahko zamerijo samo 
moralisti. Toda če za druge ni 
bilo posledic, so pa kljub te
mu veljale zanj.

Titu je namreč še kako ustre
zalo, da je njegovo biografijo 
napisal disident, ne pa človek iz 
njegovega kroga. In s tem seje 
pravzaprav Dedijer vrnil 
v krog nekdanjih reči, toda 
ne čisto v krog, temu bi jaz 
rekel prej meta-krog politike 
jugoslovanskega vrha. Videz 
torej, saj v sam krog, kjer se 
je odločalo o Jugoslaviji, ni 
imel nikoli več dostopa, imel 
je dostop samo do Tita, to pa 
v smislu politike dejansko ni 
pomenilo ničesar. Zakaj ta 
uvod? Zaradi tega, da bralcu 
ne bo težko uganiti, kakšne 
narave in kakšnega dometa je 
bila njegova Titova biografi
ja. In te ravni, strokovne na
mreč, Dedijer ni presegel ni
koli ali pa le redkokdaj. Če

primerjamo njegovo Titovo 
biografijo z biografijami, ki 
so o velikih političnih oseb
nostih sveta v svetu v navadi, 
potem lahko vzamemo za pri
merjavo npr. Isaaca Deutsc- 
herja in njegove biografije. 
Kdor je prebral z dokumenta
cijo in neštetimi potrjenimi 
zgodovinskimi viri podprto 
vsaj eno tako biografijo, bo 
vedel, da gre v Deutscherje- 
vem primeru (in vseh podob
nih) za resno strokovno zgo
dovinsko in znanstveno delo,
v primeru Dedijerja pa za 
zgodbe in zgodbice iz življe
nja, z ničimer podprte, torej 
zgolj za pričevanje, ki nikjer 
na svetu v nobenem strokov
nem krogu nima strokovne 
teže in svoje kredibilnosti.
Dedijerja zunaj ne citira no
beno resno zgodovinsko de
lo, nobena študija večjega ali 
manjšega formata, njegova 
biografija o Titu je edina o tej 
zares veliki osebnosti, toda 
izginila je, kot izgine vsaka 
taka bestselerska muha 
enodnevnica. Zdaj bi se lah
ko razpisali še naprej, vendar 
je vse, kar je izšlo npr. o Titu 
ali komerkoli, samo pričeva
nje, ali bolje rečeno, pričam ti 
priču o priči, kot temu pravi
jo Srbi. Za Zahod je to kot 
trajnejša vrednost neeksi- 
stentno. So dela, ki jih nihče 
ne ponatisne in sijih nihče ne 
sposoja v knjižnicah, kajti od
sotnost sleherne pomemb
nejše dokumentacije za svet 
seveda ni opravičljiva z niči
mer. Za zgodovinsko stroko 
to, zakaj ne morem ponuditi 
dokumentov in relevantnih 
zgodovinskih virov, sploh ni 
relevantno.

Dedijer torej ni zgodovi
nar, ne vzdrži nobenega kri
terija, ki je veljaven za sver.
Kje je torej njegov medna
rodni sloves: Bil je v Djilaso-
vi senci in v Titovi, sence pa 
izginejo takoj, ko se oseba 
obrne drugam ali pa napravi 
korak na levo ali desno. In 
podobno je tudi z institutom 
Russelovega sodišča. Kdor se 
spominja njegove ustanovi
tve in delovanja na začetku 
vojne v Vietnamu, bo vedel, 
kako je to sodišče delovalo. 
Nanj so prihajale žive priče, 
dezerterji iz vietnamske voj
ne ali odpuščeni vojaki iz 
ameriške vojske, javnosti je 
bil dostopen tudi bogat arhiv 
dokumentov za vsako trditev 
in za vsako vrsto obtožnice, 
ki jo je pisalo to sodišče. Rudi 
Rizman, ki je bil ves čas sku
paj z Dedijerjem član tega so
dišča (jaz celo odbora na UK

v Ljubljani), lahko potrdi, 
kakšna strokovno tehtna je 
bila priprava obtožnice Rus
selovega sodišča in kako je 
tudi potekalo sojenje, in še 
kljub temu je to sodišče ime
lo kakšne težave, da je prebi
lo oklep etiket in paradigme, 
češ da to ni povsem resna 
stvar, in s kakšno muko si je 
to sodišče v svetu ob tej vojni 
pridobilo ugled moralnega 
razsodišča. Toda po končani 
vojni v Vietnamu je ugled 
tega sodišča hiral, dokler ni 
docela shiral: dandanes je to 
sodišče Dedijer sam. Torej 
tega sodišča za katerokoli, 
razen za našo javnost, krat- 
komalo ni. Toda čemu bi to 
Dedijer priznal, če pa je pri 
nas doma mnogo konjun- 
kturneje namesto dejanskega 
ugleda in sploh eksistence te
ga sodišča ohranjati njegov 
mit, in je seveda v naših raz
merah tudi najlažje. Dedijer 
je toliko zgodovinar in znan
stvenik mednarodnega slove
sa, kolikor je za Jugoslovane 
Titova biografija strokovno 
zgodovinsko znanstveno de
lo; in toliko velja kot pred
sednik Russelovega sodišča, 
kolikor v naših mitomanskih 
glavah teža tega sodišča še 
tr^ja-. Naj povem samo to, da 
se s stvarmi, s katerimi se je 
ukvarjalo Russelovo sodišče, 
že več kot desetletje ukvarja 
vrsta mednarodnih institucij, 
npr. Mednarodna konfedera
cija za varstvo človekovih 
pravic, h kateri sodijo vsi te 
vrste odbori, International 
Amnesty, Helsinška mirovna 
konferenca (npr. za Jugosla
vijo) itd., itd. Odbori pri par
lamentih (npr. pri Evrop
skem parlamentu, Bundesta- 
gu itd.),pri vladah (npr. ZDA), 
kjer veljajo najstrožja pravi
la za verifikacijo dejstev in 
podatkov, ki utegnejo potem 
imeti kakršen koli vpliv na 
tisk, časopise, medije, da o ta
kih odločitvah, kot jih je 
sprejel Evropski parlament in 
kongres v ZDA za Kosovo, ne 
govorim. Moja izkušnja z Od-i 
borom za Kosovo je bila 
predvsem ta, da na primer 
podoben odbor, ki so ga obli
kovali emigranti v Švici in ki 
je navajal takoj na začetku 
nedokumentirane podatke 
(npr. 300 žrtev na Kosovu), ni 
imel nikakršne teže, težo pa 
sta imela Odbor Helsinške 
mirovne konference za Jugo
slavijo (Vladimir Šeks) in naš 
Odbor, kar tako Evropskemu 
parlamentu kot drugim insti
tucijam v svetu nista poslala 
niti enega sporočila in niti 
enega podatka, ki bi ne bil 
vsaj trikrat preverjen in do
kumentiran. Poleg tega je na
ša sporočila objavljalo tudi 
Delo in jih nihče v naši državi 
niti enkrat ni poizkušal spod
bijati. Na podlagi tako verifi
ciranih podatkov (dogodki, 
lokacije, imena itd.) je tudi 
evropska parlamentarna 
delegacija postavljala svoja 
vprašanja na Kosovu, na ka
tera ni mogel nihče odgovar
jati in zaradi česar jih tudi 
niso spustili na tista mesta 
in k tistim ljudem, ki so 
o njih imeli zanesljive in do
kumentirane podatke.

Naša šlamparija in smisel

za lažno fabriciranje, kjer laž 
postaja resnica, je seveda te
ren za to, da takim mitom 
o zgodovinarju Dedijerju ter 
vplivu in grožnji Russelovega 
sodišča in njegovi vlogi verja
memo in se spuščamo v do
kazovanje, da Dedijer laže. 
Tudi če je kaj resničnega 
vmes, v tem kontekstu zgubi 
vso svojo težo in spreminja 
tudi kakšno dejstvo v laž.

Temu seveda lahko pri nas 
verjame, kdor hoče; lahko to 
deluje kot eden od propa 
gandnih izstrelkov, ki jih je 
spričo inflacije treba zmeraj 
več in zmeraj novih. Za Milo 
ševičevo propagandno maši- 
nerijo. Lahko, toda povejte 
mi, koliko teh dimnih razpoč 
nic seje iz dneva v dan zvrsti 
lo v zadnjih petih letih in ko 
liko jih je ostalo komu v spo
minu. Nič krat nič. Ta infla- 
torna propagandna mašina 
deluje že inertno samo na 
prepričane, in to za zmeraj 
krajši rok, pa tudi osip pre
pričanih je zmeraj večji. Sov
jetska in ameriška obvešče
valna služba sta se učili pri 
Geobelsu, kako deluje lažna 
propaganda z lažnimi infor
macijami. Iz tega je nastala 
na obeh straneh cela znanost, 
kaj vse je treba storiti, da je 
lažna informacija prvič šo
kantna in presenetljiva, da 
pade v bistvu v prazen pro
stor, in kako je to treba dozi
rati in dimenzionirati glede 
obsega, jakosti, časa, hitrosti 
in presledkov, da za dalj časa 
zavzame prostor kot edina 
resnica. Teh in takih učinkov 
ni, najmanj pa kot propa
gandna utež zoper informaci
je o Kosovu.

Torej je to le za našo do
mačo rabo, toda kakšen poli
tičen oziroma socialen uži
tek ima tako Dedijerjevo de
janje, tak izstrelek srbskega 
progandnega stroja? Takega 
kot vsi, saj v kurji vasi, kjer 
vsi govorijo drug čez drugega 
od jutra do večera, ne more 
nihče o nikomer nič več ve
deti, in tudi o kurji vasi ne 
more nihče več izvedeti, kdo 
je kdo. In Jugoslavija je taka 
kurja vas, saj jo preplavljajo 
izkrivljene in sproti demonti
rane informacije iz dneva 
v dan. Srbski tisk je sicer do
segel svoj namen, da informi
ranosti ni mogoče več vzpo
staviti, vendar tudi za lastno 
ceno; nikogar, razen zmeraj 
manjšega kroga prepričanih, 
ne more več o ničemer pre
pričati. Narodno posojilo je 
ogledalo te zmožnosti mobili
zacije s propagando, tiskom 
in TV.

Takega informiranja se ne
kaj let ne morem igrati, ne da 
bi spodkopal samega sebe.

S čim se torej glede Dedi
jerja (in tudi mnogih drugih 
stvari) ukvarja slovenski tisk 
s svojimi odmevi nanj? 
S stvarmi, ki jih ni. Ali pa ni 
vendarle prav to bolj in bolj 
indikativno za naše javno in 
politično življenje, saj smo 
kot tisti popotnik, ki je sled
njič le prišel v oazo in še zme
raj ni ugotovil, da to ni oaza, 
temveč fatamorgana, ki jo je 
kot oazo videl na začetku svo
je poti.

Peter Božič
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Kolektivne pogodbe v tržnih gospodarstvih: Švedska

ŠTRAJK SAMO V ČASU
POGAJANJ

Sistem kolektivnega dogovarja
nja na Švedskem - poznamo ga 
kot »švedski model« - že dolgo 
priteguje pozornost sindikatov in 
poslovnih krogov v svetu; to 
predvsem zaradi tega, ker je omo
gočil urejanje številnih vprašanj 
s področja delovnih odnosov 
prek pogajanj in kompromisov 
ter z relativno malo konfrontaci
jami in redkim zatekanjem 
k štrajku oziroma lokavtu.

Ta sistem je bil oblikovan ko
nec 40. in v začetku 50. let na pod
lagi skupnega interesa tako delo
dajalcev kot sindikatov. Deloda
jalci so si namreč prizadevali za
gotoviti mir na trgu dela in vse
stransko kontrolo gibanja delav
cev. Sindikati so se zavzemali za 
uresničitev tako imenovanega na
čela solidarnih delavcev, pri če
mer morajo biti vsi delavci z ena
ko kvalifikacijo in približno ena
kimi delovnimi pogoji enako na
grajeni, ne glede na družbo, pri 
kateri delajo, razlike med viškimi 
in nizkimi dnevnimi zaslužki pa 
se morajo postopno zmanjšati. Na 
takšnih osnovah se je rodila ideja 
o centraliziranem kolektivnem 
dogovarjanju.

Realizacijo te ideje je vsekakor 
omogočilo tudi dejstvo, da se vla
da ni dosti vpletala v reguliranje 
delovnih odnosov, oziroma da so 
se sindikati in delodajalci bolj ali 
manj samostojno sporazumevali 
tako o višini dnevnega zaslužka 
in plač kot o drugih pogojih dela.

Pri tem je treba poudariti, da je 
mehanizem centraliziranega ko
lektivnega dogovarjanja nastal 
v času dominacije sindikata ma- 
nualnih delavcev in da so bili 
v tem dogovarjanju v glavnem za
jeti samo takšni delavci.

Centralno kolektivno dogovar
janje se je na Švedskem začelo 
leta 1956 in je brez večjih pretre
sov trajalo celih 26 let. Na eni stra
ni pogajalske mize je sedela De
želna organizacija švedskih sindi
katov - s svojimi 24 področnimi 
sindikati in s prek 200 tisoč člani 
(oziroma okrog 90 odstotki skup
nega ševila manualnih delavcev 
na Švedskem). Na drugi strani je 
bila močna Konfederacija šved
skih delodajalcev - SAF s 40 ti
soč družbami, ki zaposlujejo mili
jon tristo tisoč ljudi.

Ena bistvenih značilnosti cen
traliziranega kolektivnega dogo
varjanja je obveznost obeh strani, 
da se vzdržita medsebojnih kon
fliktov v času veljavnosti kolek
tivnih pogodb. To praktično po
meni, da so štrajki in lokavti le
galni samo v času kolektivnega 
dogovarjanja. Pomembna karak
teristika teh dogovarjanj je tudi 
ta, da so z njimi vzpostavljene mi
nimalne norme - kar pomeni, da 
niti en delodajalec ne sme določa
ti nižjih dnevnih zaslužkov in sla
bih delovnih pogojev od tistih, ki 
so določeni v nacionalni kolektiv
ni pogodbi.

Dogovarjanje je potekalo v treh 
fazah. V prvi fazi sta LO in SAF 
(na podlagi predhodnega enote- 
nja stališč znotraj svojih vrst 
- kar pomeni na ravni družb, po
tem nacionalnih strokovnih sin
dikatov in LO, ko gre za sindika
te) izstopala s svojimi predlogi, na 
podlagi katerih se - v času dogo
varjanja - oblikujejo nacionalni 
kolektivni sporazumi. To je pravi

loma zelo obsežen dokument, 
s katerim se natančno in s po
drobnostmi urejajo vsa vprašanja 
iz delovnih odnosov, od višine 
dnevnega zaslužka, dolžine de
lovnega časa, letnih dopustov, na
domestila v primeru bolezenske
ga dopusta do uvajanja nove teh
nologije, pravic sindikalnih pred
stavnikov do informiranja o po-, 
slovni politiki firme, participacije 
zaposlenih v upravljanju, zaščite 
življenjskega in delovnega okolja 
itd.

Na osnovi tega nacionalnega 
kolektivnega dogovora, sklenje
nega med LO in SAF, je bilo mož
no začeti drugo fazo dogovarjanja 
oziroma sklepati kolektivne do
govore med področnimi sindikati 
in področnimi organizacijami de
lodajalcev (na primer za gradbene 
delavce, za gostinske delavce, de
lavce v prometu itd.). Šele ko so 
bile podpisane od pooblaščenih 
sindikatov in organizacij deloda
jalcev na ravni industrijskih pa
nog, so se kolektivne pogodbe 
štele za formalno sklenjene in so 
postale za podpisnike obvezne.

Razumljivo, da so se v okviru 
področnih kolektivnih pogodb 
okvirne odredbe, ki jih vsebuje 
centralna kolektivna pogodba, še 
naprej precizirale.

Nazadnje so v tretji fazi lokalni 
sindikalni predstavniki in pred
stavniki posameznih družb skle
nili kolektivno pogodbo, v kateri 
so na osnovi smernic centralne in 
mestne kolektivne pogodbe na
tančno uredili vprašanja, po
membna za zaposlene v konkret
ni družbi. Kolektivne pogodbe so 
se sklepale za določeno časovno 
obdobje (za leto dni, najpogosteje 
dve leti, v obdobju stabilne eko
nomske rasti pa za tri ali tudi več

Med mednarodnimi organizaci
jami in sindikalnimi združenji na 
meddržavni ravni, ki skrbijo za 
uveljavljanje pravic delavcev in 
uresničevanje njihovih interesov, 
ima poseben položaj, vlogo in or
ganizacijo ILO (International la- 
bour Organization - Mednarodna 
organizacija dela) s sedežem v Že
nevi. Ta organizacija je med edi
nimi, ki je »prebolela« burne 
predvojne in medvojne dogodke 
in uspela obdržati izvirno vlogo, 
zaradi katere je bila ustanovljena. 
Ustanovljena je namreč bila na 
mirovni konferenci po koncu pr
ve svetovne vojne leta 1919 in ne
prekinjeno vse do danes.

Po ustanovitvi Organizacije 
združenih narodov je bil z ILO 
leta 1946 sklenjen poseben spora
zum, s katerim je bil tej organiza
ciji priznan status specializirane 
agencije za urejanje delovnih po
gojev, odnosov med delodajalci 
in delavci, za organizacijo zapo
slovanja, za vprašanja socialne 
varnosti delavcev in drugih pro
blemov s področja dela. Od leta 
1940 do 1948 je bil sedež organiza-

let). Po poteku tega obdobja so se 
sklepale nove kolektivne pogod
be. Proces pogajanja je bil lahko 
zelo dolg (trajal j e šest mesecev in 
dalj) in neredko seje končal brez 
pomoči posredniških komisij in 
tudi arbitražnih teles.

Tak sistem kolektivnih poga
janj je funkcioniral vse do leta 
1983 in omogočil pomembne 
spremebe v strukturi delavcev. 
Predvsem je prišlo do zmanjšanja 
razpona med visokimi in nizkimi 
dnevnimi zaslužki, znatno se je 
zmanjšal odstotek delavcev, pla
čanih po akordu (od 46 odstotkov 
leta 1965 na 40 odstotkov leta 
1980). Število delavcev, plačanih 
po času, ki ga preživijo na delu, se 
je od 30 odstotkov dvignilo na 47 
odstotkov, in nazadnje, znatno se 
je dvignil odstotek delavcev, pla
čanih po neki vrsti rezultata dela 
(običajno na podlagi dviga pro
duktivnosti dela družbe ali deleža 
družbe, skupinskega rezultata de
la in podobno). Tako je leta 1980 
39 odstotkov manualnih delavcev 
80 odstotkov dnevnega zaslužka 
dobilo v fiksnem znesku, do 20 
odstotkov pa glede na rezultat de
la. Od leta 1980 so takšni trendi še 
večji.

Med tem časom je na Šved
skem prišlo do pomembnih spre
memb na tržišču dela. Javni sek
tor je začel naglo rasti, sindikati, 
ki organizirajo delavce iz tega 
sektorja, pa so začeli dobivati več
ji vpliv glede na nekdaj domi
nantne sindikate zaposlenih v pri
vatnem sektorju. Hkrati so sindi
kati nemanualnih delavcev - po 
članstvu in s tem tudi po vplivu 
- začeli prekašati sindikate ma
nualnih delavcev. S tem se je za
komplicirala tudi situacija pri ko
lektivnem dogovarjanju, ker so

cije začasno preseljen v Montreal.
Že med vojno, leta 1944 je bila 

v Philadelphiji zelo pomembna 
mednarodna konferenca. Na njej 
je bila sprejeta posebna deklara
cija, kije potrdila naslednja nače
la: a) delo ni tržno blago, b) revšči
na ogroža splošni napredek in c) 
svoboda izražanja in združevanja 
sta nujna pogoja za socialni na
predek. V deklaraciji so bile dolo
čene tudi naloge ILO, ki jih lahko 
strnemo takole: države članice 
morajo skrbeti za polno zaposli
tev in take plače, ki bodo zagotav
ljale dostojno življenjsko raven. 
Razvijati morajo sisteme socialne 
varnosti delavcev, zlasti zdrav
stveno varstvo, zaščito materin
stva in otrok, primerne stanovanj
ske pogoje ter možnosti za rekre
acijo in porabo prostega časa. 
Vsakdo mora imeti pravico do 
izobraževanja in usposabljanja za 
delo, do primernih higienskih 
razmer na delovnem mestu in do 
varstva pri delu.

ILO ima naslednje organe: 1. 
najvišji organ je Mednarodna 
konferenca za delo, ki se sestane

O mednarodni organizaciji dela

SKRB ZA POLNO 
ZAPOSLENOST

sindikati manualnih delavcev iz
gubili možnost določanja vsebine 
in obsega kolektivnih pogodb 
- ki so od tedaj bolj ali manj kopi
rane tudi v kolektivnih pogodbah 
nemanualnih delavcev.

Sindikati nemanualnih delav
cev sicer celo vrsto let niso zasle
dovali principa kolektivnega do
govarjanja, ampak so sklepali po
sebne kolektivne pogodbe. Po
stopno je tudi med njimi prevla
dalo ozračje koordiniranja in 
skupnega dogovarjanja, tako da 
so se oblikovale tri posebne poga
jalske grupacije: za zaposlene 
v privatnem sektorju, za zaposle
ne v vladnih institucijah in zapo
slene v lokalnih organih oblasti.

Ob tem je med delodajalci in 
zaposlenimi (predvsem v avtomo
bilski industriji) raslo nezadovolj
stvo zaradi krutosti sistema cen
tralnega kolektivnega dogovarja
nja in izraženega izenačevanja vi
šine dnevnih zaslužkov. Takšno 
situacijo so delodajalci izkoristili 
za deizntegracijo sistema centrali
ziranega kolektivnega dogovarja
nja. V osnovi je šlo za njihovo 
prizadevanje, da bi se z zmanjša
njem vpliva LO pri določanju vi
šine dnevnega zaslužka zmanjšal

enkrat letno; 2. Administrativni 
svet kot vodstveni organ, ki se 
sestane štirikrat letno, in 3. Med
narodni urad za delo, ki je admi
nistrativni in izvršilni stalni organ 
ILO.

Mednarodno konferenco se
stavljajo po štirje delegati vsake 
države članice, in sicer po dva de
legata vlade ter po en delegat de
lodajalcev (pri nas GZ) in delav
cev, ki jih običajno zastopajo sin
dikati. Konferenca sprejema 
mednarodne konvencije s po
dročja dela ter »priporočila«. 
Konvencije postanejo pravno
močne, ko jih ratificira določeno 
število držav, ki se s tem obvežejo 
prilagodili svoje notranje pravo 
določbam konvencije.

Administrativni svet se voli 
vsaka tri leta. Šteje 32 članov, in 
sicer 16 predstavnikov vlad ter po 
osem predstavnikov delavcev in 
delodajalcev. Zaradi svoje razvi
tosti imajo nekatere države stalne 
sedeže v tem organu.

Mednarodni urad za delo oprav
lja strokovne in administrativne 
posle ter nadzira izvajanje konve- 
cij in spoštovanje priporočil.

Med številnimi konvencijami 
naj naštejemo le pomembnejše, 
kot so: konvencija o 48-urnem de
lovnem tednu in 8-urnem delov
niku, konvencija o pravici do pla
čanega dopusta, konvencija 
o svobodi združevanja in dogo
varjanja, konvencija o ureditvi 
zdravstvenega in pokojninskega

tudi njegov sicer nedvomen vpliv
na politiko socialdemokratske
vlade. Prav v tem času je bil na
mreč LO izbran za ustanavljanje 
t. im. fondov zaposlenih in orga
niziranje pravic lastnikov, da svo
bodno razpolagajo s profitom 
družb, kar je izzvalo viharna ne
godovanja med delodajalci.

Na iniciativo konfederacije de
lodajalcev leta 1983 in 1984 je bil 
na Švedskem sistem centralizira
nega kolektivnega dogovarjanja 
opuščen in prišlo je do dogovar- 
jan j na ravni posameznih indu
strijskih vej, tudi za manualne de
lavce. Medtem pa se je pokazalo, 
da je v pogojih nizke nezaposle
nosti (1,7-odstotne) in pomanjka
nja kvalificirane delovne sile de
centralizirano dogovarjanje pri' I 
peljalo do pospešenega poveča
nja dnevnih zaslužkov od 7 do j 
9 odstotkov ali celo od 10 do 12 
odstotkov letno (v gradbeni indu
striji), kar je posebej prizadelo 
manjše družbe.

Zaradi tega je prišlo letos, spet I 
na iniciativo konfederacije delo
dajalcev, do ponovnega prehoda 
na sistem centraliziranega kolek
tivnega dogovarjanja. Sindikat 
delavcev v kovinski industriji res
da ni sprejel te solucije in je spre
jel posebno kolektivno pogodbo, 
toda ta se vklaplja v okvire kolek- 
tivnevpogodbe, ki jo je podpisala j 
LO. Še več, med sindikati nema
nualnih delavcev je vse večja ten
denca prehoda na Sistem centrali
ziranega kolektivnega dogovarja
nja. O tem najbolj priča dejstvo, 
da je letos tudi PTK (sindikalna j 
centrala, ki združuje 20 sindika
tov uslužbencev v privatnem sek
torju) sklenila s ŠAF centralno j 
kolektivno pogodbo.

Vse te okoliščine napeljujejo na . 
ugotovitev, da sistem centralizira
nega kolektivnega dogovarjanj3 
doživlja na Švedskem po prehod
ni krizi ponovno potrditev in da 
se celo razširja tudi na sindikate 
nemanualnih delavcev. Vsekakor 
bi ti zaradi spremenjenega raZ- 
merja moči med sindikatom ma
nualnih in sindikatom nemanual
nih delavcev lahko prevzeli domi
nantno pozicijo in vodilno vlog0 
v pogajanju o višini zaslužka k1 
drugih pogojih dela zaposlenih- ,, 

Smilja Atanackovtf 
(Iz Rada)

zavarovanja itd. S posebnim1 
konvencijami je prepovedano Prl' 
silno delo, nočno delo žena in de
lo žensk v rudnikih, prepoved za
poslovanja mladih do 15. leta sta- | 
rosti in podobno. V okviru Ur 
delujejo tudi specializirane kom1' 
sije, ki obravnavajo in urejaj3 
vprašanja, vezana na posamem 
industrijske panoge (kot tekstil11 
industrije, gradbeništva, železa 
stva, transporta itd.)

Kot vse demokratične medu 
rodne inštitucije tudi ILO br 
aktivnega in tvornega sodeM . 
nja držav članic ne more b 
uspešen. Da bi državam po sve 
pomagal reševati razvojna vpm 
šanja, vprašanja zaposlovanja- 
obraževanja in usposabljanja 
lavcev, je ILO organiziral del°v e 
skupine in angažiral posarnez 
strokovnjake za svetovanje. “ 
sebno skrb posveča problem 
migracije delovne sile, zlasti 
novanjskim, kulturnim in drug 
problemom delavcev. Pripm' 
in objavlja študije in analize o 1 
ložaju, življenju in delu delav 
po svetu. n0-

Kot vidimo, je ILO nadvse Pj, 
membna mednarodna organ)2 ^ 
ja. Njegova sestava zagotavlja 
klajeno delo subjektov, ki re»wv. 
jo probleme dela, njegovo de a 
no področje pa naravnost i Ke. 
naše zanimanje in terja na®f.„aŠ3 
lovanje. Članica ILO je tudi

pahotdržava.
Viljem
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So zvezni sindikati ob zahtevi po svetovni ceni dela pozabili 
na svetovna merila produktivnosti?

KONTRADIKTORNA
RETORIKA

V oblastniški bojazni pred vro- 
co Politično jesenjo, ki naj bi jo po 
splošnem prepričanju še zlasti oz- 
Račevali delavski štrajki, je v ju
goslovanski medijski orbiti do
dala kot zvezda danica zasijala 
izjava člana predsedstva ZSJ Du
šana Kocoljevca, po kateri bodo 
sindikati vztrajali pri svetovnih 
cenah za delo domačega delavca. 
Kocoljevac je za svojo in za delav
ska ušesa kaj prijetno izjavo našel 
Vsaj na prvi pogled tudi dokaj 
Prepričljivo podkrepitev: ker se 
Pri razmerju med cenami že vztra
ja pri svetovnih, naj to velja tudi 
za ceno dela. Eden prvih »bor
cev« za delavsko stvar v Jugosla
vije poudaril, da morajo osebni 
dohodki spremljati življenjske 
stroške in hkrati okrcal tiste, ki 
^trajajo pri trditvi, da so osebni 
dohodki med glavnimi povzroči
telji inflacije. Kaj je v tem našem 
iabirintu vsesplošnih zmešnjav 
res in kaj ni? Čemu bi v tej sindi
kalni filozofiji kazalo pritegniti in 
kje biti zelo previden, da se tako 
Kocoljevac kot vsi tisti, ki mu na 
Pamet kimajo, že prav kmalu ne 
hi prijemali za glavo, ker bi jih 
^del bumerang?

Ngjprej velja poudariti, da Ko- 
c?ljevac med jugoslovanskimi 
sindikalisti ni prvi, ki je prišel na 
dan z zahtevo po realnem (eko
nomskem in svetovnem) vredno
tenju dela. O tem so že zdavnaj

pred njim glasno razmišljali tako 
v "slovenskih kot hrvaških sindi
katih, kar pa seje nekako izgubilo 
v splošnih reformskih zahtevah 
po uvajanju tržnega gospodar
stva. Res pa je nekgj drugega, in 
sicer to, da je Kocoljevac udaril 
s pestjo po mizi ravno v trenutku, 
ko se beograjski časopisi prav pri
srčno norčujejo iz zveznega sindi
kata in mu pol v šali pol zares 
prerokujejo nič kaj spodbudno 
usodo - stečaj! Razlog naj bi bila 
seveda njegova čedalje bolj praz
na blagajna, nad čemer je na pri
mer beograjska Duga zamahnila 
z roko in se lepo črno na belem 
vprašala: »Zdi se, da to niso pravi 
razlogi, zaradi katerih bi zvezni 
sindikat moral končati v stečaju. 
Vprašanje je namreč, kakšen smi
sel je v obstajanju takšnega sindi
kata, ki nastopa v imenu delav
skega razreda, a ne zastopa in se 
ne bori za njegova hotenja!«

Je jemati Kocoljevčevo izjavo 
ob takšnem gledanju Duge na 
zvezni sindikat za golo naključje 
ali je v igri kaj drugega? Kakor 
koli že, vsekakor moramo imeti 
pred očmi, da tistemu, ki postav
lja radikalne zahteve v imenu de
lavcev, se pravi zveznemu sindi
katu, že pošteno teče voda v grlo.

Toda če odmislimo okoliščine, 
v katerih tiči zvezni sindikat, in 
poskušamo razčleniti zgolj ome
njeno Kocoljevčevo izjavo, potem

že velja reči, da je skladna s prak
so dežel razvitega tržnega gospo
darstva, v katerih je potrebno 
v slehernem investicijskem ela
boratu računati na ceno delovne 
sile enako kot na primer na ceno 
surovin, reprodukcijskega mate
riala ali na davke. Lastnik podjet
ja na Zahodu si v nobenem pri

meru ne more dovoliti tega luksu
za, da bi v težavah tanjšal delav
ske plačilne kuverte, kar že celo 
desetletje ob mirnem gledanju 
zveznega sindikata počnejo jugo
slovanska podjetja v družbeni la
sti. Res pa je nekaj drugega, bolj 
bolečega, in sicer to, da lahko od
pušča delavce, česar socialistično 
podjetje v Jugoslaviji ob izrecni 
zahtevi tega istega zveznega sin
dikata ne sme početi. In smo tam, 
namreč pri globoki kontradikciji, 
v kateri, gledano skozi prizmo 
ekonomsko tržnih načel, tiči zvez
ni in najbrž še kakšen sindikat: 
zahtevati, da cena dela postane 
realna ekonomska kategorija in 
hkrati podjetjem ne priznavati sa
me po sebi razumljive pravice do 
produktivnega zaposlovanja, kar 
v razmerah obilne jugoslovanske 
prezaposlenosti ne pomeni nič

Reforma partije je le vračanje k njenemu prvotnemu 
Programu

V PRECEPU MED STALINIZMOM
IN »DESNIČARSTVOM«

Radikalizem in pogosta netole- 
etnost komunističnega gibanja 

j,!3 bila že zgodaj tarča političnih 
J? znanstvenih kritik. Seveda 

Pravičeno, vendar žal tudi brez 
t g^tevanja vzrokov zanju. Neka- 
kji"6 ideje ranega komunizma so 

zelo naivne in skozi današnjo 
Sibirijo pomilovanja vredne. 
Piak so bile po svojih tež-
Vp skrajno grobe in nestrpne. 
I^pdar je vse to imelo svoje do- 
1 J stvarno ozadje. Obenem pa bi 
Zaht opazib’ da so bile številne 

*tteye zgodnjega komunistične- 
j^fbbanja zelo tehtne in tudi z da- 

Jjzjimi merili nadvse napredne, 
^.kušali jih bomo nekaj predsta
va J13 temelju predloga akcijske- 
*en 9grama KPJ, kije bil predlo- 
kpT , (vukovarskemu) kongresu 

leta 1920. Zvečine bomo te 
Za v?, *e kratko nanizali in jih 
3tiin n° Predstavili brez sicer 
t'am° Potrebnega konteksta, ker 
A Prostor več ne dopušča. 
So g® le za to, da opozorimo, kako 
civjij Pri nas napredne (v bistvu 
jav]!^acbske) zahteve zgodaj po
da Sp, m dajale dobro izhodišče, 
da*, oblikujejo v konsistenten in 

Pq„, en Program.
°taw ejrno" kaj vse že tedaj terja 

n- dokument: Zaradi po- 
'Nav nja "velike industrijske 
sDoh 3°®ti« v državi je nujna go
bavi 3 skupnost (balkanskih 
t>e, -J z državami srednje Evro- 
v3včti 6n ie b°j proti velikim 
■ atsb^1. bremenom, proti biro- 
L3 zvJ ln militaristični državi 
3t°bn1u3 KPJ s širokimi sloji 
Sbs„,nih posestnikov.

Qs°lutno
Zahteva 

svobodo tiska, zboro

vanja in združevanja, popolno po
litično in pravno enakost držav
ljanov brez razlike po spolu ter 
aktivno in pasivno volilno pravi
co za vsakega državljana (držav
ljanko) od 20. leta starosti naprej 
in popolnoma svobodne volitve 
na temelju splošne volilne pra
vice.

Suvereno je samo ljudstvo in 
le iz volitev in zaupanja ljudstva 
izvira vsa oblast. Zahteva tudi 
volilnost uradništva ter njegovo 
materialno in kazensko odgovor
nost za kršitve in neizpolnjevanje 
zakonov ali za omejevanje pravic 
državljanov. Vztraja na zaščiti na
rodnih manjšin. Terja samo en, 
splošni in progresivni davek na 
dohodek ter oprostitev vsakega 
davka za tisti dohodek, ki je 
brezpogojno nujen za osebni ob
stoj.

Normalni najdaljši delovni dan 
sme trajati 8 ur, za otroke pod 16 
let, rudarje in delavce na zdravju 
škodljivih mestih pa 6 ur. Nočno 
delo je treba odpraviti, le v prime
ru, ko tehnološki proces terja ne
prekinjeno delo, sme trajati naj
več 6 ur dnevno. Zagotovljen mo
ra biti naj man 44-urni tedenski 
počitek. NAJNIŽJE PLAČILO 
ZA DELO MORA ODGOVARJA
TI DRAGINJI (CENI) ŽIV
LJENJSKIH POTREBŠČIN, ki. 
se ustrezno določa. Sodstvo mora 
biti zajamčeno in brezplačno 
v vseh sporih iz odnosa delo-ka
pital. Zagotoviti je treba ABSO
LUTNO SVOBODO DELAV
SKEGA ORGANIZIRANJA, za
konsko zajamčiti pravico do stav
ke in bojkota. Zagotovljena mora

biti delavska prehrana, strokovno 
zasnovana higiena in obvezno (dr
žavno) zavarovanje vseh delavcev 
v primeru bolezni, poškodbe, 
smrti, poroda, brezposelnosti, 
onemoglosti in za starost.

Cerkev in država se ločita, šola 
je posvetna in obvezna ter na ra
čun države brezplačna do 14. leta 
starosti, pozneje pa za revne, a na
darjene.

Vse sodnike voli ljudstvo. Za
gotovljena mora biti pravica pri
tožbe zoper vsako kazen in pravi
ca nadomestila nedolžno zaprtim, 
obtoženim in obsojenim. SMRT
NA KAZEN SE UKINE.

Vojna je zločin nad člove
štvom. Zato je treba predpisati 
stroge kazni za netilce sovraštva 
med narodi in izzivalce vojne. 
UKINE SE VOJAŠKA OBVEZ
NOST (...)

To so torej poglavitne zamisli in 
zahteve omenjenega dokumenta, 
ki bo kmalu imel sedemdesetlet
no brado. Bile so obrnjene k člo
veku, k njegovim posamičnim in 
skupnim potrebam in nalogam.

Mar ni tedaj žalostno, da je da
nes prav partija - in njena vlada
vina - upravičeno obtožena, da 
se je hudo pregrešila zoper cilje in 
vrednote, ob katerih je sama sho
dila in za katere danes takorekoč 
znova začenjamo trdoživ in celo 
tvegan spopad - prav z nasledki 
komunistične vladavine.

Iz teh dejstev se nam poraja ne
ko novo spoznanje, upal bi si tr
diti, da v mnogočem novo in hu
do porazno.
Čeprav v istih dokumentih, ki 
vsebujejo te in takšne napredne

zamisli, najdemo tudi prekucu- 
ško nestrpne in neživljenjske tr
ditve oziroma smotre (nepreki
njeni revolucionarni razredni boj 
ipd.), gre tukaj za avtentično logi
ko k napredku, svobodi in demo
kraciji stremečega gibanja (stran
ke). Gre torej v temelju za stvarna 
in sprejemljiva hotenja. Potemta
kem se moramo vprašati: kje seje 
ta zdrava logika in narava komu
nističnega gibanja (pri nas) izrodi
la in zlomila?
Prepričan sem, da gre za nasled
nje: s stopnjevanjem moči in av
toritete Kominterne, ki je sovpa
dala s krepitvijo Stalinovega po
ložaja in vpliva ne le v Sovjetski 
zvezi, temveč kar v svetovnem 
komunističnem gibanju, so ko
munistične stranke (tudi KPJ) 
prihajale pod vedno večji in trši 
vpliv (sovjetske) komunistične 
stranke, ki je že imela oblast in 
ki jo je izvajala vedno bolj bru
talno, na dogmatskih, sektaških 
avtokratskih in birokratskih 
metodah in pojmovanjih. Za
padle so (tudi zaradi svojih te
žavnih ilegalnih razmer) pod 
vpliv zmeraj bolj izrojene »ko
munistične« teorije in politike. 
Ta vpliv je posamične komuni
stične stranke (tudi našo) kvaril, 
oddaljeval od avtentičnih izho
dišč in zamisli, čeprav so seveda 
vse v sebi že po osnovni logiki 
nosile »tveganost revolucionarne
ga«. Če pogledamo KPJ, bi tvegal 
še eno ugotovitev: ko seje ta sku
šala (tudi po zaslugi Titove oseb
nosti in ambicij) bolj otresti nepo
srednega vpliva »velikega vzorni
ka in pokrovitelja«, je bila bližje 
svoji avtentičnosti, bližje »svo
jim« ljudem oziroma narodom. 
To je moč opaziti proti koncu tri
desetih let, zlasti pa med NOB. 
Partija je tedaj stvarnejša, bolj 
upošteva stvarnost, ki jo tvorita 
jugoslovanski človek in jugoslo
vansko ljudstvo. Toda po vojni, 
ko si prizadeva ustvarjene razme
re in pridobljeni vpliv med ljud
stvom izrabiti kot kapital za iz
vedbo revolucionarnih spre
memb in ko v tem tudi uspe, se 
tudi KPJ znajde v podobnem po

drugega kot pravico do odpušča
nja delavcev, pomeni, da se zvez
ni sindikati lotevajo sizifovskega 
posla, od katerega cena dela v Ju
goslaviji niti za en samcat dinar 
ne bo višja. Takšne razlage ne 
spodbuja zgolj omenjena Koco- 
ljevčeva izjava, temveč domala 
celoten paket kritičnih pripomb 
zveznega sindikata na zakon o de
lovnih razmerjih, ki so v globo
kem nasprotju z načelnimi zahte
vami tega istega sindikata po uva
janju tržnega gospodarstva.

Na koncu bi torej veljalo reči, 
da bi sindikalisti v Beogradu mo
rali najprej sami pri sebi razščisti- 
ti velike pojmovne distinkcije na 
relaciji delovna organizacija-po- 
djetje, kajti zdi se, da je prav tu 
iskati največji vir sindikalnih za
blod. Drugače povedano: čas bi 
že bil, ko bi si zvezni sindikati 
končno nalili čistega vina in se 
naposled le zmenili, kaj je social
na ustanova in kaj podjetje. Prav 
v to zanko pa se je ujel tudi sam 
Kocoljevac, ki na eni strani zahte
va svetovno ceno jugoslovanske 
delovne sile, na drugi ogorčeno 
kritizira tiste, »ki vztrajajo pri tr
ditvi, da so osebni dohodki med 
glavnimi povzročitelji inflacije«, 
v isti sapi pa ne črhne niti ene 
o tem, da je v Jugoslaviji po neka
terih ocenah glede na ustvarjeni 
družbeni proizvod vsaj dva mili
jona preveč zaposlenih delavcev. 
Zahtevati torej svetovne cene de
la in zraven modro molčati tudi 
o svetovnih kriterijih produktiv
nosti, ni torej nič drugega kot či
sti politični blef, ki, četudi prihaja 
iz sindikalnih logov, ne pomeni 
nič drugega kot pihanje v isti rog 
s tistimi, ki zahtevajo od zvezne 
vlade takojšnji obračun z inflaci
jo, a so ji hkrati pripravljeni odre
zati glavo, ko se le-ta skuša poloti
ti nemogočega plačevanja v kli
rinškem izvozu kot enega njenih 
največjih generatorjev.^ R

ložaju, da mora ravnati z logiko 
vladajoče stranke. Brez svojih iz
kušenj in zaradi naraslega ugleda 
Sovjetske zveze (spričo njenega 
deleža v vojni) ji je najlažje upora
biti »preizkušene« vzore in meto
de. Spet se torej silovito uvelja
vi - v resnici deformirana logi
ka vladajoče stranke, in defor
macij ni mogel preprečiti niti 
oster konflikt in razkol z velikim 
vzornikom in pokroviteljem. 
Kajti KPJ je (po)stala vladajoča 
stranka (sila). Niti najlepše in naj
boljše namere je niso mogle rešiti 
pred deformacijami, ko je pri njej 
prevladala odločitev, da bo ob
držala oblast »v imenu delavske
ga razreda« (dokler se ta dovolj 
ne okrepi, da jo bo opravljal 
sam). Da bi to oblast mogla obdr
žati, se je morala posluževati 
(polastiti) tudi nasilnega držav
nega aparata in ko se je tako utr
dil na položaju, ni več smela tve
gati nobene spremembe...

Slovenska partija se skuša da
nes verjetno najodločneje osvo
bajati te zgodovinske pasti, ki jo 
predstavlja monopolna oblast za 
vsako stranko, ki se polasti raz
reda in naroda ter njunih avten
tičnih interesov in jih nasilno 
»uresničuje« v njunem imenu. 
Stalinistično-dogmatski dinoza
vri pa hotenja ZK Slovenije, ki se 
kažejo v težnji, da narodu (ljud
stvu) in razredu (če hočete - člo
veku) vrne pravico do njegovih 
avtentičnih interesov, histerično 
in panično označujejo za DESNI
ČARSKI REVIZIONIZEM. Če že 
niso sposobni opazovati in oce
njevati stvarnih življenjskih to
kov, ki so stalinistično-dogmatski 
»komunizem« popolnoma disk
valificirali, bi kazalo, da si ti dino
zavri preberejo vsaj izvirne partij
ske dokumente (k sreči so publi
cirani v »jugoslovanskem« jeziku 
in se jih torej da razumeti). Nema
ra bi jim to pomagalo razumeti, 
kako daleč je »komunizem« kot 
gibanje in stranka zašel v svo
jem oblastniškem dušebrižni- 
štvu.

Martin Ivanič
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Anka Rakun

Mozirje bogatejše za novi turistični biro

PONUDBA ZA VSE,
KI Sl ŽELIJO »ODPOČITI 
OČI IN RAZVEDRITI SRCE«

Morda bi človek mozirsko občino lahko primerjal s tolminsko. Obe sta prava 
pasa za oči. Posebno za ljubitelje razgibane pokrajine, čistih voda in spokoj
nega miru. Oba koščka slovenske zemlje sta daleč proč od mestnega hrupa, 
avtocest ter sivih in črnih tovarniških kolosov. In prav zaradi te odmaknjeno
sti, nekakšne odrezanosti od krajev, kjer se kolesje življenja vrti najhitreje, 
sta obe občini dokaj redko poseljeni. V mozirskih dolinah je ljudi za dobro 
mestno spalno naselje. Vsega komaj 16.500.

Lahko bi bilo v slikovitih krajih ob žubo
rečih Savinji, Dreti, Lučnici, Ljubnici in 
drugih vodah malce bolj živahno, če bi do
mačini zvabili k sebi ljudi iz mest. Tu je kaj 
videti in zelena pokrajina je kot nalašč za 
oddih in sprostitev. Zato so bili pred dolgi
mi leti ti kraji zelo znani po razvitem kmeč
kem turizmu, ki gaje danes, če že ne le še za 
vzorec, pa zagotovo veliko manj. Kot da se 
z gosti ne splača več ukvarjati, kot da je več 
kot dovolj drugega, bolj donosnega in zani
mivega dela.

Močna želja po živahnejšem 
turističnem utripu

»Ja, ni kaj skrivati. Pripravljenosti, da bi 
domačije v mozirski občini nudile gosto
ljubje ljudem, ki bi v teh krajih radi preži
veli del svojega dopusta, ni toliko kot vča
sih. Morda ne znamo prodajati tega, kar 
imamo. Ali pa nam preprosto ni do tega. 
Morda je lažje posekati kako drevo in ga 
prodati, kot skrbeti za svoje goste. Lažje, pa 
tudi verjetno bolj donosno,« razmišlja An
ka Rakun, kije šele pred slabim mesecem

prevzela pri trgovski delovni organizaciji 
Savinja Moziije turistični in gostinski pro
gram.

»Naša želja je, da bi vnesli v naše kraje 
več življenja, da bi privabili več ljudi, ki so 
ljubitelji pristne domačnosti, krajinskih 
posebnosti, rokodelstva, zgodovinskih zna
menitosti in naravnih lepot. Vsega tega je 
tu na pretek. Zato smo se v Savinji odločili, 
da visoko zavihamo rokave in z novimi pri
jemi in izvirnimi akcijami prebudimo naše 
turistično življenje«, nadaljuje Anka Ra
kun, ki pravi, da je še nekoliko neprespana 
od pravkar minulega flosarskega bala. Ob 
svojem prostem času je sogovornica na
mreč z dušo in srcem predsednica Turistič
nega društva Ljubno ob Savinji, zato ima 
na svojih ramah tudi ta tradicionalni bal, ki 
je bil prve dni avgusta že 29. zapovrstjo.

»Ne glede na to, da sem na svojem novem 
delovnem mestu dobila kar precej gradiva, 
najrazličnejših sklepov, načrtov in podob
nih stvari, začetek ni lahek. Bogatejši smo 
sicer za turistični biro, ki pa je zaenkrat 

'brez sredstev. Zato pa imamo veliko volje

in, če bo dovolj vztrajnosti, bodo gotovo 
sledili tudi uspehi...«

Boutični izleti za bolj zahtevne 
goste

Za začetek seje Anka Rakun odločila, da 
bo ponudila vsem, ki bi si želeli »odpočiti 
oči, razvedriti srce in se nadihati svežega 
zraka«, zanimive enodnevne izlete po Zgor- 
njesavinjski dolini. Ljudje teh krajev 
v glavnem ne poznajo. Je pa, denimo, ba
ročna katedrala v zgodovinskem mestecu 
Gornji grad vredna ogleda. Podobno velja 
tudi za Radmirsko zakladnico, pa Logarsko 
dolino, eno najlepših alpskih dolin v Evro
pi, in še vrsto drugih zanimivosti.

»Na svoje enodnevne izlete z bogatim 
programom, ki zajema tudi domačije in nji
hove kulinarične specialitete, vabimo z iz
virnimi tiskanimi ponudbami, ki niso mi
kavne le po vsebini, temveč tudi za oko. 
Poleg teh bolj .splošnih1 izletov pa bo naš 
turistični biro nudil turistom tudi .boutične 
izlete1 z bolj specializiranim programom« 
razlaga Anka Rakun. »Na teh izletih si bo 
moč ogledati zanimive zaselke, sodobne 
kmetije, krajinske posebnosti, pa rokodel
ske mojstre pri svojem opravilu in seveda 
številne naravne lepote. Vabilo velja tako 
poslovnim kot tudi stacionarnim gostom 
naše doline in zahtevnejšim izletnikom, ki 
želijo slišati in spoznati kaj več o našem

MERX
TRGOVSKA DELOVNA ORGANIZACIJA
SAVINJA MOZIRJE po. 
MOZIRJE 41 Turlat biro

vabi na zanimiv enodnevni izlet po

Zgornjesavinjskl dolini
<bi želite odpočiti oCi, razvedriti srce In se nadihati svežega zraka? 
Prikimali ste In ml vas razumemo. Potegnili vas bomo iz brezna 
vsakdanjih skrbi, pa naj bo to vsaj en dan vašega Življenja!

SreCali se bomo pod gozdnato Menino v zgodovinskem 

mestecu Gornji grad

Fu stoji mogočna baročna katedrala. Njeno notranjost 
krasijo slike slovitih slikarjev

Po ogledu in strokovni razlagi si bomo privoščili toplo jed 
Iz domačega lonca

Po slikoviti pokrajini se bomo skupaj odpeljali na Ljubno. 
Kraj je znan po flosarjih "vlcerjih" In Žagarjih

T2aS cilj je najlepSa alpska dolina v Evropi, Logarska dolina, 
kjer bomo občudovali ta naravni krajinski park ter po Želji 
obiskali slap Rinka in Palenk

Ob povratku se bomo oglasili v LuCah v gostiSCu Raduha, 
kjer nam bo Emika ob prijetni glasbi ponudila specialitete

Zavedamo se, da bo slovo vse prej kot prijetno, a spoznali se bomo in 
tudi srečanja ob drugih prilikah in aranžmajih bodo naSe skupne Zelje if>

Podrobnejše Informacije dobite v naSi hiSI, kjer smo vam na voljo vsak 
dan. osebno z najavo ali po telefonu na Številko 831-023, 831-081 ali 
840-114 ( omrežna skupina 063 ), ali po telexu St. 33846.

življenju. Skratka, za malo cvenka in drago
cenega časa ponujamo dragoceno sprosti
tev in spoznanje, da je Zgornjesavinjska 
dolina vredna ogleda...«

Za v prihodnje ima Anka še precej načr
tov. Med drugimi tudi tega, da bi postala 
cvetna nedelja, to je nedelja pred veliko 
nočjo, praznik. Ob bogatem ljudskem izro
čilu in mnogih ohranjenih šegah bi bilo 
moč cvetno nedeljo še popestriti in jo na; 
praviti tako zanimivo, da bi postala pravi 
pravcati praznik, mikaven tako za domači
ne kot tudi turiste.

Besedilo in slika: 
Andrej Ulaga

Dr. Mija Jurančič (4)

OSEBNI DOHODKI 
V NOVIH RAZMERAH

Za strokovnjake, ki pripravljajo de
lovni proces delovnih norm, pa učinkov 
ni mogoče določiti. Delo se mora pro
gramirati in s programom predvideti 
vse sestavine delovne uspešnosti: uči
nek, kakovost, gospodarnost in 
ustvarjalnost pri delu. S primerjavo 
med programom in njegovo realizacijo 
je mogoče ugotoviti delovno uspeš
nost posameznega delavca ali delovno 
povezane skupine in to ugotovitev 
uporabiti pri obračunu osebnega do
hodka. Takšna ugotovitev sicer ni isto
vetna izmerjenemu delovnemu učin
ku. Delovni rezultat obravnava veliko 
bolj celovito, ugotavlja pa se na daljše 
časovno obdobje, za mesec, več mese
cev ab za celo leto.

Enako ni mogoče predvideti normi
ranega dela za poslovodsko delo. De
lovni rezultat poslovodnega delaje do
seženi dobiček (v primerjavi s prete
klim obdobjem .in v primerjavi z do
bičkom, ki ga dosegajo druga podjetja 
iste dejavnosti) in tehnološka in po
slovna perspektiva podjetja za vna
prej. Tudi to je celovito ugotovljena 
delovna uspešnost poslovodstva, pre
izkuša pa se enkrat letno, ko mora po
slovodstvo pripraviti poročilo o svo
jem delu, o katerem razpravljajo de
lavci z osebnim izjavljanjem.

Kakovost dela
Kakovost dela postaja v sodobnem 

svetu vse pomembnejša pojavna obli
ka delovne uspešnosti delavca in de
lovnega procesa. Poleg kakovosti pro
izvodov in storitev je cilj vzpostavitev 
tekoče in celovite kakovosti dela in 
poslovanja, kjer ima svoje mesto in 
naloge vsak delavec, od vratarja do 
direktorja.

Proizvodi in storitve slabše kakovo
sti dosegajo vedno slabšo ceno, če jih 
je sploh še mogoče vnovčiti. V prete

klosti so kakovost proizvodov in stori
tev zagotavljali z brigadami kontrolor
jev, organiziranimi kot nekakšne po
sebne tehnične (policijske) službe. So
doben pristop za zagotavljanje kako 
vosti zahteva, da vsak delavec v delov 
nem procesu opravi svoj del posla ta 
ko, da delo in poslovanje poteka opti 
malno in daje najboljšo možno kako 
vost. V tem smisli mora biti tudi vsak 
delavec motiviran za kakovost dela in 
poslovanja, proizvodov in storitev.

Izhodišče motiviraja za kakovost je 
program, za izboljšanje kakovosti, ki 
ga mora poslovodstvo pripraviti za 
vsako leto. S programom se določijo 
ukrepi in aktivnosti za izboljšanje ka
kovosti in predstavijo rezultati, ki jih 
je z izboljšanjem kakovosti mogoče 
pričakovati. Prav tako mora biti s pro
gramom predvideno, kakšne so mate 
rialne posledice obračuna obsega do 
hodka za doseženo ali nedoseženo iz 
boljšanje kakovosti. V učinke motiva 
cije za izboljšanje kakovosti morajo bi 
ti vključeni vsi tisti delavci, ki s svoji
mi aktivnostmi omogočajo doseganje 
ali nedoseganje izboljševanja kakovo
sti. To še posebej velja za delavce, ki 
pripravljajo delovni proces, vodstvene 
in poslovodne delavce ter vse tiste de
lavce, ki so posredno ah neposredno 
vključeni v izvajanje programov za iz
boljšanje kakovosti. To seveda velja 
tudi za delavce v službi kakovosti in 
zanesljivosti.

V neposredni proizvodnji je mogoče 
doseganje kakovosti tudi izmeriti. V ti
stih delih delovnega procesa ali celo 
pri tistih delovnih operacijah, kjer je 
večje tveganje za slabšo kakovost, mo
ra biti vnaprej določena pričakovana 
kakovost (normativi kakovosti) in tudi 
merila, kako doseženo kakovost upo
števati pri obračunu osebnega dohod
ka. Normalna (predvidena, pričakova
na) kakovost mora dati delavcu nor

malen osebni dohodek. Boljša kako
vost se mora pri obračunu osebnega 
dohodka izraziti s povečanjem, slabša 
pa z znižanjem osebnega dohodka. 
Vse to v okviru, ki v zadostni meri 
motivira aktivnosti za izboljšanje ka
kovosti in ki ne povzroča socialnih ne
mirov in napetosti. S pravo mero.

Gospodarnost dela
Gospodarnost dela kot pojavna obli

ka delovne uspešnosti pomeni obrav
navanje dejstva, s kolikšnimi stroški je 
potekal delovni proces. Ker stroški 
v finančni strukturi vsakega delovne
ga procesa pomenijo največji del, po
nekod tudi 90, 95 ali celo več odstot
kov celotnega prihodka, je to izjemno 
pomembna sestavina delovnega pri
spevka. Zniževanje stroškov je v vsa
kem delovnem procesu, pri nas in tudi 
drugod najpomembnejša aktivnost, ki 
omogoča in zagotavlja cenovno aktiv
nost proizvodov na tržišču. Tisti, ki 
bolj znižujejo stroške, dosegajo večji 
dobiček in lahko več kot konkurenca 
vlagajo v kadre in v razvoj tehnologije.

Gospodarnost dela je le izjemoma 
lahko individualna pojavna oblika de
lovne uspešnosti delavca. Le v tistih 
primerih, ko posamezni delavec vklju
čuje surovino v delovni proces in je od 
njega odvisno, ali bo izkoristek surovi
ne boljši ali slabši, je smotrno in raci
onalno določiti normativ porabe mate
riala in dosežene rezultate upoštevati 
pri obračunu osebnega dohodka de
lavca. To so redki, a za racionalno po
rabo surovin zelo pomembni primeri. 
Delež prihranka surovin lahko pri 
takšnem delavcu znaša večino ali celo 
veliko večino njegovega osebnega do
hodka, neracionalna poraba surovin 
pa mora takega delavca izločiti iz dela 
pri vključevanju surovin v delovni 
proces.

Poleg izjemnih primerov individual

nega ugotavljanja gospodarnosti dela 
za posameznega delavca bo ta pojavna 
oblika delovne uspešnosti praviloma 
uporabljena za delovno povezano sku
pino delavcev, ki opravlja svoje delo 
v večji ali manjši organizacijski enoti. 
Osnovni pogoj za povezovanje doseže
nih stroškov z višino osebnega dohod
ka delavcev je, da se normalna poraba 
določi vnaprej. V razmerah štirimest
ne inflacije seveda normalno obsega 
stroškov ni mogoče določiti v denar
nih zneskih, lahko pa se določijo dele
ži. In če so delavci v vsakem izmed 
delov delovnega procesa motivirani in 
materialno stimulirani za zniževanje 
stroškov, je to za atraktivnost delovne
ga programa na tržišču samo koristno. 
Večina stroškov namreč ni odvisna le 
od delavcev, lahko pa ti bistveno vpli
vajo, da so stroški delovnega procesa 
manjši. To možnost pa velja izkoristiti 
v interesu posameznega delavca, sku
pine delavcev, delovnega kolektiva in 
celotne družbene skupnosti.

Ustvarjalnost pri delu
Ustvarjalnost pri delu je z razvojne

ga vidika delovnega procesa, kolekti
va in družbene skupnostinajpomemb- 
nejša pojavna oblika delovne uspešno
sti. Delovni proces, ki se tekoče razvija 
in modernizira, ohranja svojo vitalnost 
in tudi konkurenčnost na tržišču. 
V nasprotju s tem, delovni proces, 
v katerem se ustvarjalnost pri delu ne 
realizira postane postopoma tehnolo
ško zastarel in dohodkovno problema
tičen.

Kot ustvarjalnost pri delu obravna
vamo tu vse primere izboljševanja de
lovnih procesov in ne samo tistega de
la, ki ga oblikujejo in predlagajo delav
ci izven svojih rednih in normalnih 
delovnih obveznosti. Množična ustvar
jalnost pri delu je sicer pomembna in 
zanimiva, vendar moramo vedeti, da 
večino izboljšav oblikujejo in uveljavi
jo profesionalci. Na Japonskem na pri
mer ugotavljajo, da profesionalci (teh
nologi, konstruktorji, razvijalci in razi
skovalci) oblikujejo in uveljavijo 85 do 
90 odstotkov vseh izboljšav delovnih 
procesov, tako da iz množične ustvar
jalnosti, kije tam izjemno razvita, izha
ja le 10 do 15 odstotkov primerov iz
boljšav delovnih procesov. Kljub te
mu posvečajo množični ustvarjalnosti 
izjemno pozornost in dosegajo tudi iz

jemne rezultate. Enako pomembni kot 
neposredne koristi množične ustvarja) 
nosti pri delu so tudi stranski učinki; 
Japonci namreč ugotavljajo, da so tisti 
delavci, ki sami razmišljajo o možno
stih izboljševanja delovnega procesa, 
tudi veliko bolj dovzetni za uvajanje 
izboljšav, kijih predlagajo drugi. Tudi 
tistih, ki jih predlagajo profesionalci- 
Odbor proti uvajanju novih postopkov 
in novih proizvodov pa je v naših raz
merah in tudi drugod največja ovira za 
tekoče izboljševanje v vseh delovnih 
procesih. Prav zato moramo vzpored
no obravnavati motivacijo za oboje: 
množično ustvarjalnost pri delu in 
ustvarjalnost pri delu profesionalcev 
(tehnologov, konstruktorjev, razvijal
cev in raziskovalcev), ki izboljšujejo 
delovne procese v okviru svojih red
nih delovnih zadolžitev.

Naša praksa spodbujanja ustvarjal; 
nosti pri delu je mižerna, prav takšn* 
pa so tudi rezultati. Zaradi zahtev siD' 
dikatov, družbenih pravobranilcev sa
moupravljanja in tudi drugih dejavnf 
kov imajo praktično v vseh podjetij 
in tudi v drugih organizacijah pravilih 
ke o nagrajevanju izboljšav delovne® 
procesa (inovacij). Vendar v večini na 
ših organizacij teh pravilnikov spk» 
ne uporabljajo. Ponekod od časa 0 
časa sicer kdo dobi kakšno nagrad_ 
Le v majhnem številu podjetij pa sis' 
matično spodbujajo izboljševanje d 
lovnih procesov in pri tem dosega) 
rezultate, kot je to normalno v evrov 
skih državah (20 do 40 predlogov 
boljšav na 100 zaposlenih delavce 
V praksi naših podjetij lahko ug°t0 j. 
mo 4 tipe klime, ki vlada glede sp 
bujanja ustvarjalnosti pri delu:

1. V podjetju sistematično P:e^e 
čujejo ustvarjalnost in šikanirajo 
tiste, ki predlagajo izboljšave delo' • 
ga procesa. Takih podjetij je v Slo 
ji kakih 25 do 30 odstotkov! . • jo
2. V podjetju so povsem brezbrižni ^
ustvarjalnosti, vendar predlaganj •„ 
boljšav delovnega procesa ne sieJ-gi 
v slabo. Takih podjetij je v Sloven J 
do 55 odstotkov! . ]n0si
3. V podjetju spodbujajo ustvarian ^ 
pri delu in sistematično naotivirM e. 
lavca za izboljševanje delovnih P jo 
sov. Takih podjetij je v Sloveniji
25 odstotkov. J

Nadaljevanje prihodi
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le kdo daje Tonki 
munUsfo

Takoj ko predsednica mladine, 
Polonca Fričko, odide, Tine Brih- 
13 kar pade v naslonjač. Kako 
nočno človeka zdela takle pogo
vor. Ko bi rekla le eno samo bese
do o delu, ki da se ga bodo mlade 
[ovarišice bolj z vnemo lotile. Kaj 
®e' Kar naprej ista pesem: smo 
Premalo plačane, se nas premalo 
upošteva, zakaj so le ta stare lah
ko tajnice in še druge takšne... 
^rag naj vzame vse skupaj! Metle 
bl bilo treba in palice, ne pa kar 
nfprej božati. Riba smrdi pri 
Slavi!
R Joj, moj pritisk! pomisli Tine 
Prihta in seže v predal po tableto. 
Tovariš, ne razburjate se! jih je 
°ndan slišahv ordinaciji. Da, tako 
]e’ zdravnik že ve, zakaj človeka 
svari. Le mirno kri, pa bo vse 
dobro!

Na vrsti so zdaj akti, prošnje za 
sklenitev delovnega razmerja. Hi- 

se bo vsak hip razletela, šefi pa 
bašejo vanjo nove in nove ljudi. 
No bi človek vsaj vedel, po kakš- 
bjb kriterijih! Tako je prišel tudi 
i°ne- Na zavodu so se oddahnili, 
da so se ga znebili, ker ni bil za 
b°ben o rabo, tu pa zdaj izsiljuje, 
faradi njega je bilo treba oceno 
‘stega delovnega mesta napihniti 
do stropa, zraven pa, kajpak, še 
stanovanje. Pripeljal gaje Tomaž, 
razumljivo. Tako kot Cvetko, Ste- 
tapa, Poldeta... A najhuje je, ker 
bjhče ne ve, kdo vse stoji za temi 
‘ludmi. S sistemizacijo je pa tako 
k°t s harmoniko: če hočeš spravi- 
b koga pod streho, jo raztegneš, 
de bi se pa rad koga znebil, ukineš 
delovno mesto ali pa kar oddelek.

In kaj je zdaj to! Spet nova proš
nja! Naša barka je že tako in tako 
prepolna. Le kam naj potaknem 
vse te ljudi! Kam plovemo! In Ti
ne Brihta vzame v roke prošnjo in 
bere:

»Podpisana Tonka Visočnica, 
rojena 27. maja 1968 v Ljubljani 
(delavska družina), zdaj stanujoča 
v Mariboru, ulica Treh cesarjev št. 
18, se na osnovi razgovora z vašim 
tovarišem direktorjem Janezom 
Železnikom in članoma kolegija 
Štefanom Ovco ter Tinetom Po- 
hlevnom prijavljam (v primeru 
sprejetja mojih pogojev) na pro
sto delovno mesto referenta za re
ševanje perečih ekonomskih pro
blemov v oddelku za tekočo go
spodarsko situacijo.

Moji pogoji izhajajo tako iz se
danjega položaja, ki ga posedu
jem, kakor tudi iz plansko odbra
nih smotrov v svrho dokončanja 
magisterija iz visokega programi
ranja poslovnih ciljev kot per
spektivne discipline v sklopu no
vih ekonomskih znanosti.

Kar se položaja tiče, naj ome
nim, da sem vodja ekonomske 
ekipe, to je štabne službe direk
torja, ki zajema plan, analitsko 
obdelavo podatkov in organizaci
jo razvoja. Tu ima možnost ma
kroekonomskega študijskega po- 
gla bljanja, in terdisciplinarnega 
kompariranja z določenimi iz
sledki pa tudi vpogled v mikro- 
ekonomske premike določenih 
procesov v organizaciji dela in re
alizaciji rezultatov. Mesečno do
segam 1.680 milijonov starih di
narjev povprečja brez nadur, kilo

metrin in drugih dodatkov, ki mu 
po pravilniku pripadajo na seda
njem delovnem mestu. Vaša odlo
čitev bi se morala v globalu nana
šati nekako na ta podatek.

Kar se pa magisterija tiče, sem 
v zaostanku s plačilom 1.200 sta
rih milijard na račun prevoznih 
stroškov, in 25.000 dinarjev vpis
nine oziroma šolnine. Če se boste 
odločili za moj sprejem v delovno 
razmerje z vašo delovno skup
nostjo, dopuščam možnost za od
pis teh stroškov s pripombo, da 
bom naknadno priložila potrdilo 
v zvezi s stroški absolventske 
- postdiplomske strokovne eks
kurzije maja 1990 na Kitajsko.

Nadalje potrebujem vsaj dvo
sobno stanovanje s centralno kur
javo. Če prakticirate odobravanje 
kreditov za nakup lastnega stano
vanja, z interno obrestno mero, bi 
vsekakor prvenstveno reflektira- 
la na nakup lastnega stanovanja, 
ker imam že privarčevanih nekaj 
lastnih sredstev, kar naj bi stimu
liralo vašo dokočno odločitev.

S spoštovanjem, vaša Tonka Vi
sočnica.«

Ta ženska je pa od vraga! mrzlo 
spreleti Tineta Brihto. Niti toliko 
ne počaka, da bi prestopila prag, 
že od zunaj strelja. Le kdo ji daje 
municijo? Kaj če ne Slavko sam?

Z njo bodo še križi...
Brez razburjanja! Za vsak pri

mer poseže Tine Brihta še enkrat 
v predal po tableto, potem pa 
sklene: Jaz žene bom proti! Zakaj 
bi za druge hodil po kostanj v žer
javico1? Kakor si. bodo postlali, 
tako bodo ležali. Če bodo kdaj šli 
ali bodo morali iti, bodo morali 
potegniti tudi svojo kadrovsko 
kolono za seboj. Ce je ne bodo, 
njihova stvar; se bo vsaj videlo, 
kakšne barve so. Tudi v tem pri
meru velja: le mirno kri!

Ampak nekaj je kljub temu tre
ba storiti za večjo aktivizacijo 
strokovnega in administrativnega 
aparata, sklene Tine Brihta. Če že 
zaradi drugega ne - zaradi priti
skov od zunaj. Alije sploh možno 
povečati delovni učinek takšnega 
aparata, kakršen je naš? To nika
kor ni neumno vprašanje! ugotovi 
Tine Brihta in nekoliko mu odle- 
že. Kaj ko bi o tem povprašal 
kakšnega strokovnjaka ? Zakaj ne 
kar Lojzeta ?

- Tovarišica Francka ?
- Prosim, tovariš Tine!
- Zvežite me, prosim, s tovari

šem Lojzetom Drilom, direktor
jem inštituta za metrološko mer
jenje produktivnosti dela!

- Meteorološko?
- Ne metrološko!

- Takoj, tovariš Tine!
- Halo! Tu Lojze.
- Oho! Le kako, da si se spom

nil name?
- Pomoč potrebujem. Nasvet, 

kako stimulirati strokovni aparat, 
da bi kaj dal od sebe.

- Nič ne bo, dragi Tine! Smo 
v rekonstrukciji...

- Kako v rekonstrukciji. V re
konstrukciji smo mi.

- Ukinjamo se. Jaz bom odprl 
privatno svetovalno, drugi pa gre
do vsak po svoje. Saj res: imaš ti 
kaj odprtega?

- Isto sem te hotel vprašati 
jaz...

- Zase?
- Jasno, zase!
- Mi se zapiramo, kot sem ti že 

rekel. Vi pa boste še?
- Nekaj časa še, vendar ne več 

dolgo. Če boš iskal za druge, po
glej malo še zame!

- Ti pa zame!
- In mi takoj sporoči!
- Ti pa meni!
- Že vnaprej hvala!
- Tebi hvala!
- Ni za kaj!
- Rekel sem kar tako, če kaj bo. 

Če ne bo, pa tudi hvala. Bo pa 
drugič...

- In tebi tudi!
Tone Pakar

PRED IZIDOM:
priročnik za organiziranje inventivne 
dejavnosti

INOVACIJSKA PRAKSA
(delovni naslov)

Izide v septembru 1989 v zbirki Knjižnica Sindikati 
založbe ČZP Enotnost.

Prednaročila pošljite na naslov: ČZP ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4; telefon (061) 321-255.

NAGRADNA KRIŽANKA št. 31 Rešitev nagradne križanke številka 31 pošljite 
do 22. avgusta, na naslov DELAVSKA ENOT
NOST, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, s pripi
som na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ST. 
31. Nagrade so: 200.000, 120.000 in 100.000 di
narjev
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Kesitev nagradne križanke številka 29

PSIKA, AKTIVIST, REVOLUCIONARKA, 
EVA RAS, STANIOL, DENAR, TAO, A VE, SRA- 
KOPER, KANIN, TI, DAR, TRN, RT, ANSA, ŠM, 
ROKE, VŠIV, MILIJARDA, NAMAKANJE, RA- 
OS, ILORIN, IRIARTE, KININ, GAD. DAN

Izžrebani reševalci nagradne križanke števil

ka 29

1. Marija Primc, Celovška 122, 61000 Ljubljana,
2. Marica Kompan, Malgajeva 21 a, 63000 Celje,
3. Zdravko Kovač, Ul. Juleta Gabrovška 32, 

64000 Kranj

Nagrade bomo poslali po pošti.
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Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsed
nik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. no
vembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval 
z redom zaslug za narod z zlato zvezdo
• Izdaja ČZP Enotnost - delovna organizacija 

v ustanavljanju, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4, 
poštni predal 479

• V. d. direktorja in glavnega urednika: Franček 
Kavčič, telefon 313-942, 311-956

• V. d. odgovornega urednika: Marjan Horvat, te
lefon 313-942, 311-956
• člani uredništva: Boris Rugelj (komentator 
urednik - družbenoekonomski odnosi, delitev); 
področni uredniki: Andrej Agnič (posebne naloge, 
fotografija), Ciril Brajer (reportaže in samoupravni 
odnosi), Marija Frančeškin (socialna politika in 
varstvo okolja), Ivo Kuljaj (ekonomska ureditev), 
Janez Sever (posebne naloge), Andrej Ulaga (turi
zem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (zna
nost, kultura in izobraževanje), Damjan Križnik 
(urednik - reportaže), Remigij Noč (urednik 
- drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem 
osebnem delu), Sonja Seljak (redaktorica-lektori- 
ca), Brane Bombač (oblikovalec), Jožica Anžel (taj
nica), telefon 311-956, h.c. 310-033
• Naročnina 321-255
• Posamezna številka Delavske enotnosti 5.200 

din
• Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vra

čamo
e Poštnina plačana v gotovini
• Tisk ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, 

Ljubljana, Titova 35
• Žiro račun: 50101-603-46834
• Časopisni svet: Albert Vodovnik (predsednik), 

Meta Benčič, Franc Berginc, Andrej Coklin, Sil
vester Drevenšek, Ivo Grilc, Vlado Haas, Ivo 
Janžekovič, Niko Klavžar, Rajko Lesjak, Mira 
Maljuna, Slavko Peklar in Nada Serajnik
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Srečko Lukovnjak ni hotel točiti brozge in 
zato se

BOJTE SE 
LJUTOMERSKEGA
RIZLINGA

Začelo se je kot ponavadi, s telefonskim klicem - Pridite 
v Ljutomer, v Slovinovega Ljutomerčana. Tam počno s kle
tarjem kot svinja z mehom. Čeprav je vzoren delavec, kar mu 
sicer priznavajo, se preveč zaveda svojih pravic. To pa je pri 
nas velik greh...

Ker iz izkušenj vemo, kako hudičevo bridka je pri nas usoda 
dobrih delavcev z malce ostrejšim jezikom, smo pač stopili 
v Ljutomer. Srečka Lukovnjaka smo našli pod točnim naslo
vom — Kletar v Slovinu, DO Ljutomerčan, tozd Ljutomerska 
klet. Pomenek se je začel sumljivo nedolžno.

»Na delavski svet sem naslovil 
prošnjo za dopust s pravico do 
nadomestila osebnega dohodka. 
Prosil sem za dva dni, da bi opra
vil strokovni izpit za jadralnega 
pilota. Potreboval sem še teden 
dni za praktično usposabljanje in 
zato sem vložil še prošnjo za toli
ko dni brezplačnega dopusta. Vse 
to mi pripada po 110. točki 4. čle
na in 108« točki 3. člena našega 
pravilnika o delovnih razmerjih.

Dolgo ni bilo iz vsega tega nič 
in vložil sem dodatno zahtevo, say 
je zakonski rok za odgovor pote
kel. Potem sem sklep delavskega 
sveta tozda le prebral na oglasni 
deski. Prošnjo so mi zavrnili, češ 
da šolanje za jadralnega pilota ni
ma nobene zveze z interesi tozda.

Naj točno citiram: »Jadralnega 
pilota v kleti ne potrebujemo.«

Jadralnega pilota v kleti 
ne potrebujejo 

Kajpak smo debelo gledali, za 
kaj tule pravzaprav gre. Pred po
govorom smo namreč poklicali 
občinski sindikalni svet. Pred
sednica in sekretar sta bila res 
na dopustu, tajnica pa je pove
dala, da primer pozna iz zapisni
kov in ve, da se je predsednica 
občinskega sindikata odločno 
postavila v bran delavca. Kaj 
zlomka je vsem toliko do tega 
pilotiranja, nas je zanimalo:

»Saj ne gre toliko za pilotiranje 
kot za pravice, ki jih delavcu 
omogoča pravilnik o delovnih 
razmerjih. Te pa so bistveno več
je, kot sem zanje prosil sam. In 
tudi ne gre zgolj za interese tozda, 
ampak tudi za delavčev in druž
beni interes, tudi za, denimo, 
športno udejstvovanje in strokov
na usposabljanja.

Da gre pri tem še za vključeva
nje v sestav rezervne vojne aviaci- 
je in za obrambne interese, niti ne 
bi razpredal. Omenjam le, ker me 
je prizadel zasmehljiv odnos. Vsa 
stvar me je že pomladi veljala 15 
milijonov dinarjev, kar je pri na
ših beraških plačah velik zalogaj. 
Usposabljanju sem žrtvoval 
ogromno časa in vse to bi lahko 
padlo v vodo. Tako sem vzel po
smehovanje na oglasni deski o pi
lotih v kleti za veliko žalitev.«

Brezplodna podpora 
občinskega sindikata 

Potem smo poslušali še o Sreč
kovi prošnji, naj ga pri zaščiti 
njegovih interesov zastopa os
novna organizacija sindikata, 
naj da vsaj mnenje. Dve uri pred 
odločanjem so mu sporočili, da 
ga sindikat ne kani zastopati in 
naj si najde drugega zagovorni
ka. Dve uri pred sestankom in na 
delovnem mestu?! Očitno zmon
tirana zgodba jim je le padla 
v vodo, ker je na sestanek prišla 
Marjana Ljubeč, predsednica ob
činskega sindikata in se odločno 
zavzela za njegove pravice. Ugo
tovila je, da so zakonite. V zapis
niku te seje delavskega sveta, na 
katerega nas je opozorila prijaz
na tajnica na občinskem svetu,

smo med drugim prebrali na
slednje predsedničine besede:

»Srečko Lukovnjak je prošnjo 
vložil pravočasno in poslovodni 
organ bi moral v tem času poskr
beti za nadomestilo. Argument 
šefov, da v Ljutomeru ni moč naj
ti delavcev za nadomeščanjeje ni
čen - vsaj dokler bo na zavodu za 
zaposlovanje prijavljenih 350 
iskalcev zaposlitve. Za povrh je 
Lukovnjak vesten in natančen pri' 
svojem delu v kleti.

Sklep delavskega sveta o zavr
nitvi njegove prošnje je nezako
nit, pri tem pa je nezakonito rav
nal tudi direktor tozd^saj bi mo
ral sam dati veto na nezakonit 
sklep samoupravnega organa...»

No, vse to ni nič pomagalo in 
delavski svet se ni premislil. 
Srečko bo pravico kajpak iskal 
na sodišču in pri tem mu bo po
magala tudi služba pravne po
moči pri občinskem sindikatu.

Šefove grehe vedno plača 
delavec

Nam pa vse to pilotiranje le še 
ni šlo v glavo. Izkušnje pač. Tr- 
marili smo toliko časa, da je 
Srečko Lukovnjak prišel 
s pravšnjo besedo na plan. Svo
jim šefom je že lep čas trn v peti 
in vsako malenkost izkoristijo 
za maščevanje. Poizvedeli smo, 
kaj je pravzaprav s tem trnom:

»Začelo se je, ko so me hoteli 
brez pisne odločbe premestiti 
na drugo delo, v skladišče. Če
prav pri nas kletar ni prav nič 
cenjen poklic, ga sam vendarle 
spoštujem in zanj sem tudi uspo
sobljen. Če naj bi že šel v skladiš
če, sem hotel vsaj kakšen listek 
v roke. Potem mi je direktor, ki 
meje poklical na pogovor, zatrdil, 
da bo vse v redu. Delovodja pa 
me je vendarle dal v disciplinski 
postopek, češ da sem odklonil de

lo, za povrh pa da se še pritožu
jem, da imam premajhno plačo?!

Čeprav je vsakemu butcu jasno, 
daje to prazna slama, meje zaskr
belo in poiskal sem si odvetnika. 
Ta je takšne očitke dobesedno 
osmešil in disciplinski pregon so 
umaknili. Zdaj sem delavski svet 
prosil, naj mi povrnejo stroške za 
odvetnika in gladko so me zavrni
li. Potem sem šel na sodišče in 
prav tako gladko dobil - le da je 
morala zdaj firma plačati petkrat 
večje stroške. Če bi delavci bolj 
vedeli, kako se šefi poigravajo 
z njihovimi denarci, bi se takšne 
stvari menda ne dogajale. Če bi 
plačal stroške tisti, ki podobne 
pregone sproža, bi jih tudi ne bilo. 
Tako pa te v bistvu preganjajo in 
potem gre ceha iz tvojega žepa. 
Pač ena mnogih .samoupravnih’ 
fars.«

Malce bolj vroča kaša 
Srečko je imel že pošteno suho 

grlo in stopil je po pijačo. Tako 
sem imel toliko časa, da sem le 
malce temeljiteje pobrskal po 
omenjenem zapisniku in še ne
kaj dokumentih, ki mi jih je po
nudil sogovornik. Vse te pilotske 
in odvetniške zdrahe so se mi 
končno le zjasnile:

»Sprašujem se, zakaj delavski 
svet sploh ni zainteresiran, da bi 
rešili vrsto žgočih težav v našem 
tozdu. Zakaj, recimo, disciplin
sko ne , preganjamo direktorja 
Franca Žličaija, ki z zlorabami 
pooblastil huje krši delovne ob
veznosti? Tovornjak Prevozni
štva mu, le za primer, zastonj vozi 
gradbeni material k hiši. Večkrat! 
Zakaj bi ne preverili plačila trak
torskih prevozov zemlje? Zakaj 
ne bi preverili direktorjevih 
odredb, da se mora v delovnem 
času in po njem z viličarji razkla
dat na gradbene parcele? Spet za
stonj!«

Že po teh obtožbah nam je bilo 
končno več kot jasno, zakaj se 
mora kar občinski sindikat bori
ti za Srečkovo pilotiranje. Toda 
najhujši zalogaji so šele sledili:

»Člani delavskega sveta naj 
proučijo in seznanijo delavce, če 
je bila zakonita prodaja pijače 
v Slovinu Ljubljana (od 20. do 31. 
maja, več tovornjakov cistern 
Ljutomerčana, prodano za ri
zling). Vem, daje šlo za mešano in 
manj kakovostno vino, odprem- 
ljeno kot buteljčno vino Laški ri
zling...«

Vinskemu sejmu 
v pozdrav

Res smo še prebirali o dvomu 
v zakonitost dejstva, da namest
nik direktorja predsednikuje de
lavskemu svetu in se zgodi, da 
vodstvo konkretne seje delav
skega sveta prevzame direktor 
splošnega sektorja, pa da delov
na enota Klet sploh nima delega
ta v delavskem svetu in šefe 
sprejemajo mimo zakonov... 
Toda v to se nismo spuščali. Ce
ne vina so astronomske, vinski 
sejem je na pragu, vroče je pa 
žeja hudo - Srečko, mar nam res 
točijo ponaredke? Je to vzrok, da 
šefom ne dišiš, kot naj bi nam 
dišala kapljica, ki jo točiš?

»No, to imate že prav, da gre za 
hudo reč. Vino je plemenita pija
ča in pravi kletar ne sme pustiti, 
da bi jo kdorkoli s čimerkoli kalil. 
Naj začnem z drobnarijo - proda
jamo tri vrste vina, Slavček, Gri
ček in Namizno belo. Kot kletar 
točno vem, da gre za popolnoma 
isto vino s tremi imeni in kar je še 
bolj nelogično, tudi cene so raz
lične.

Zdaj pa k najhujšemu. Pridejo 
cisterne iz Ljubljane po vino. Se
veda sem jih kot kletar polnil, 
skupaj s sodelavcem. Ta je prvi 
opazil in vprašal - Ti, saj tole je 
Ljutomerčan, več mešanih sort in 
manj kakovosten kot rizling, ki je 
zapisan na izdajnici. Tole bo naj
brž pomota?

Ker je Laški rizling res čista 
sorta z geografskim poreklom in 
ker so pri pošiljki Ljutomerčana 
Slovinu tudi na laboratorijski 
vzorec napisali rizling, sem stopil 
do enologa. Ta je hkrati namest
nik direktoija tozda, torej dvakrat 
pravi naslov. Lepo vljudno sem

ga opozoril na pomoto, pa me je 
zavrnil, da je že prav tako. Slovin 
da bi Ljutomerčana ne kupil in da 
moramo napisati tako.

Mirna vest, nemirno 
spanje

Tega nisem mogel kar tako po
goltniti, da pa bi komu ne storil 
krivice, ker bi pristojni nespora
zum lahko že razčistili, sem pokli
cal v Ljubljano. Takole je tekel 
pogovor s tovarišico, ki seje pred-

nas dobili 31.5. Mi lahko poveste, 
koliko litrov ga je bilo?

- Povejte mi številko dobavni
ce, da bi ne prišlo do pomote.

- Zdajle je nimam, kličem iz 
centrale...

- Potem si pa zapišite, da bova 
videla, ali govoriva o isti stvari. 
Številka dobavnice je ta in ta, li
trov toliko in toliko, prevoznik pa 
ta in ta. Sorta je Laški rizling.. •

Nič nisem vrtal, da bi ja komu 
ne storil krivice in po krivem na
migoval. Zakaj bi delal zdraho, ko 
so pa morda naši z njimi vse sku
paj že uredili. Vse sem še enkrat 
preveril, potem pa sem moral ob
vestiti delavski svet, da kaže, ka
ko to le niso Čisti posli. Ker se 
delavski svet ni zganil, ker je celo 
zavrnil pobudo, da bi sprožili pre
iskavo in naj vse preveri morda 
kar naša samoupravna delavska 
kontrola...«

Bi to ne bilo dovolj?
»Ker šo se celo tega izogibali in 

so končno le popustili, ker v vseh 
organih in organizacijah ždijo isti 
ljudje, takšnemu postopku pri i 
nas ne moreš zaupati. Upravičeno 
podvomiš, da bi šlo za zavlačeva
nje, med katerim bi morda kak- , 
šen dokaz lahko celo izginil. To j 
pa je resen sum kaznivega dejanja (
in vsak bi se moral počutiti sokff j 
vega, če bi ga kakorkoli prikrival- , 
Znova sem vse preveril in vse je , 
dokazljivo. Tu so dokumenti pa * j 
dnevnik dela, zadnji inventurni ,
zapisnik, pričevanj a, preverba ko- ;
ličine prevzetega in sprešanega 
grozdja rizling, skratka več kot ■ 
dovolj, da sem vse skupaj predal j 
UJV in tožilstvu. Tudi predsedni- j 
ca občinskega sindikata se je stri- , 
njala, da je to preresno za interno , 
obravnavo in tako sem imel še ( 
bolj mirno vest.« ,

Vest že, vest. Spanja pa Srečk0 
Lukovnjak gotovo nima mirne
ga. Pravi sicer, da zdaj normalno 
dela - kolikor je moč normalno , 
delati pod posrednimi in nepo
srednimi pritiski. K sreči pa za
upa veljavi in moči sindikata ih < 
tudi v svoje dokaze je tako pr®- < 
pričan, da meni, da ga policija ih | 
tožilstvo ne bosta pustila na c®? 
dilu. In še na nekaj se, z nam1 
vred, zanaša.

Slovin je namreč firma tak° 
uglednega imena, da ji gotovo n® 
bo vseeno, kakšno vino se to®* 
pod njenim imenom. In tudi n®: 
kako se godi delavcu, ki mu h1 
vseeno, kaj s tem imenom počno- 

Ciril BraJe‘
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